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Αθήνα, σήµερα στις 22 Μαΐου 2015, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΑ ΛΥ-
ΚΟΥΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ανάγνωση
των 

ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Παρακαλείται ο Γραµµατέας της Βουλής κ. Ιωάννης Κεφαλο-
γιάννης να αναγνώσει τις αναφορές προς το Σώµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Βα-
σίλης Κεγκέρογλου κατέθεσε αναφορά προς το Υπουργείο Πο-
λιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων µε την οποία η Εθνική
Οµοσπονδία για τα δικαιώµατα του Αυτιστικού Φάσµατος
(ΕΟΔΑΦ) αιτείται προτάσεις, παρατηρήσεις και αιτήµατα για το
κατατεθέν πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας.

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Βασίλης Κεγκέρογλου κατέθεσε
αναφορά προς το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης µε την οποία ο Δήµαρχος Χερσονήσου Νοµού
Ηρακλείου µε επιστολή του αιτείται προς τον Γενικό Γραµµατέα
Συντονισµού Αποβλήτων το οξύτατο πρόβληµα της διαχείρισης
των απορριµµάτων στις σύγχρονες πόλεις και δη στους τουρι-
στικούς προορισµούς. 

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας Χρήστος Μπουκώρος κα-
τέθεσε αναφορά προς το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, µε την οποία ο δήµαρχος Αλµυρού αιτείται την
κάλυψη άµεσων λειτουργικών αναγκών σε προσωπικό του Δήµου
Αλµυρού. 

Ο Βουλευτής του Ποταµιού Κυριάκος Χαρακίδης κατέθεσε
αναφορά προς το Υπουργείο Οικονοµικών, µε την οποία η ανώ-
νυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Offset Graphic Hellas Εκτυπωτική
Ανώνυµη Εταιρεία» αιτείται από το νόµιµο εκπρόσωπό της να
γίνει σχετική νοµοθετική παρέµβαση, ώστε τα µέτρα αναγκαστι-
κής κατάσχεσης να αναστέλλονται, εφόσον ο οφειλέτης υπαχθεί
στη ρύθµιση των οφειλών του.

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Βασίλης Κεγκέρογλου κατέθεσε
αναφορά προς το Υπουργείο Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, σύµφωνα µε την οποία δηµοσίευµα γνωστοποιεί την πρό-
θεση του Υπουργείου Παιδείας να ανακαλέσει τις µετατάξεις
εκπαιδευτικών που έγιναν το 2013. 

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας Χρίστος Δήµας κατέθεσε
αναφορά στο Υπουργείο Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµά-

των, σχετικά µε αίτηµα του Εργαστηρίου Ειδικής Επαγγελµατι-
κής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΕΕΕΕΚ) Κορινθίας για ίδρυση
Σχολής Επαγγελµατικής Κατάρτισης Ειδικής Αγωγής. 

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Βασίλης Κεγκέρογλου κατέθεσε
αναφορά προς το Υπουργείο Οικονοµικών, µε την οποία ο Πολι-
τιστικός Σύλλογος Αγίας Αικατερίνης Δήµου Ηρακλείου 1985 αι-
τείται την αναπροσαρµογή των αντικειµενικών αξιών των ακινή-
των της περιοχής.

Ο Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ Ζήσης Ζάννας κατέθεσε αναφορά προς
το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και προς το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σύµφωνα µε την οποία το Εργατικό Κέντρο
Πιερίας επισηµαίνει τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει το Σωµα-
τείο Καθαριστριών και Καθαριστών Δηµοσίων και Ιδιωτικών Κτη-
ρίων Πιερίας. 

Ο Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ Ζήσης Ζάννας κατέθεσε αναφορά προς
το Υπουργείο Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού,
σύµφωνα µε την οποία ο Δήµαρχος Πύδνας Κολινδρού αιτείται
µε δελτίο τύπου της Επιτροπής Αγώνα κατά των διοδίων την κα-
τάργησή τους στην περιοχή του Αιγινίου. 

Οι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος Γιώρ-
γος Μαρίνος και Γιάννης Γκιόκας κατέθεσαν αναφορά προς το
Υπουργείο Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε την οποία ο Αγροτικός Σύλλογος του Δήµου Μα-
κρακώµης αιτείται να σταλεί άµεσα κλιµάκιο επιστηµόνων για να
εξετάσουν την ασθένεια που απειλεί τις καλλιέργειες φιστικιού. 

Οι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος Σάκης
Βαρδαλής και Ελένη Γερασιµίδου κατέθεσαν αναφορά προς το
Υπουργείο Υγείας, µε την οποία ο διοικητής του «Σισµανόγλειου»
Γενικού Νοσοκοµείου Κοµοτηνής, αιτείται να βρεθεί άµεσα λύση
ως προς την προµήθεια υγρού και αέριου οξυγόνου. 

Ο Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων Νικόλαος Νικολόπου-
λος κατέθεσε αναφορά προς το Υπουργείο Οικονοµικών, µε την
οποία δηµοσίευµα της Οµοσπονδίας Επαγγελµατιών Βιοτεχνών
και Εµπορικών Σωµατείων Αχαΐας αναφέρουν σηµαντικές προ-
τάσεις για την επανεκκίνηση της οικονοµίας. 

Ο Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων Νικόλαος Νικολόπου-
λος  κατέθεσε αναφορά προς το Υπουργείο Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε την οποία η Ένωση Γονέων µε την
επωνυµία «Παιδί Ειδικά Δικαιώµατα Π.Ε.Δ» διατυπώνει αιτήσεις,
προτάσεις παρατηρήσεις και εκκλήσεις των γονέων κηδεµόνων
µαθητών µε διαταραχή αυτισµού, όσον αφορά τις διατάξεις του
νοµοσχεδίου για την Ειδική Αγωγή. 

Ο Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων Νικόλαος Νικολόπου-
λος κατέθεσε αναφορά προς το Υπουργείο Πολιτισµού, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε την οποία η Παναχαϊκή Γυµναστική Ένω-
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ση καταθέτει καταγγελία κατά της διοίκησης της «ΠΑΕ ΠΑΝΑ-
ΧΑΪΚΉΣ».

Ο Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων Νικόλαος Νικολόπου-
λος κατέθεσε αναφορά προς το Υπουργείο Οικονοµίας, Υποδο-
µών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Σιδηροδροµικών αιτείται την αντιµετώπιση χρονιζόντων
βλαβών σε τοµέα του σιδηροδροµικού δικτύου.

Ο Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων Νικόλαος Νικολόπου-
λος κατέθεσε αναφορά προς το Υπουργείο Οικονοµίας, Υποδο-
µών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, µε την οποία πολίτης αιτείται την
ανάγκη έκδοσης εντολής διενέργειας αυτοψίας και σύνταξης
σχετικής εκθέσεως για το ξενοδοχείο «ΚΥΑΝΗ ΑΚΤΗ»

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας Χρίστος Δήµας κατέθεσε
αναφορά προς το Υπουργείο Παραγωγικής Ανασυγκρότησης,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Υπουργείο Οικονοµίας, Υπο-
δοµών Ναυτιλίας και Τουρισµού, µε την οποία ο Σύλλογος Επι-
σιτιστών Λουτρακίου «Ξένιος Ζευς» στέλνει αναφορά σχετικά µε
την κατεδάφιση αυθαιρέτων κατασκευών στη χερσαία ζώνη Λι-
µένα Λουτρακίου. 

Ο Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ Ιωάννης Μιχελογιαννάκης κατέθεσε ανα-
φορά προς το Υπουργείο Παραγωγικής  Ανασυγκρότησης, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε την οποία ο Σύλλογος Οικιστών
Νοµού Ηρακλείου επισηµαίνει την αυθαίρετη δόµηση που επι-
κρατεί στην περιοχή τους και ζητά την αναστολή του ν. 4178. 

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας Αθανάσιος Μπούρας κα-
τέθεσε αναφορά προς το Υπουργείο Οικονοµίας, Υποδοµών,

Ναυτιλίας και Τουρισµού και προς το Υπουργείο Παραγωγικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε την οποία η
Κίνηση Πολιτών Αγράφων διαµαρτύρεται για τη µη χορήγηση
βοήθειας στους πληµµυροπαθείς των Αγράφων. 

Και τέλος, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας Κώστας Τα-
σούλας κατέθεσε αναφορά προς το Υπουργείο Οικονοµικών, µε
την οποία στέλνεται έγγραφο του Δήµου Ζίτσας σχετικά µε τη
µείωση αντικειµενικών αξιών στο Δήµο Ζίτσας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ανακοίνωση
των αναφορών. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Ειδική Μό-
νιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει την έκ-
θεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση
άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών. 

Επίσης ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. Βασίλης Κεγκέρογλου µε
επιστολή του προς την Πρόεδρο της Βουλής κ. Ζωή Κωνσταντο-
πούλου αιτείται τη χορήγηση άδειας απουσίας από τις εργασίες
της Βουλής για το διάστηµα από 31-5-2015 µέχρι και 3-6-015
λόγω µετάβασής του στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.

3060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 199/8-5-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή Καβάλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικολάου
Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρό-
τησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την ανάγκη κυ-
βερνητικής παρέµβασης για τη διεκδίκηση αποζηµιώσεων από
ευρωπαϊκούς πόρους για την αντιµετώπιση των πληµµυρικών
φαινοµένων στα Τενάγη των Φιλίππων. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ευάγγελος Απο-
στόλου. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε δυο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι ιδιαίτερα επίκαιρη η χρονική συγκυρία

στην οποία συζητούµε αυτήν την ερώτηση, διότι συµπληρώνον-
ται οι οκτώ εβδοµάδες προθεσµίας ώστε το κράτος µέλος, στο
έδαφος του οποίου έχει επέλθει µια φυσική καταστροφή, να υπο-
βάλει αίτηση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, προκειµένου να λάβει
οικονοµική βοήθεια από το Ταµείο Αλληλεγγύης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Τα Τενάγη των Φιλίππων είναι µια ιδιαίτερη περιοχή. Είναι ιδι-
αίτερα εύφορη, παραγωγική και πρόσφορη για καλλιέργειες.
Είναι όµως και ευάλωτη, όπως θα εξηγήσω. Πρόκειται για έναν
τυρφώνα βάθους ως και εκατόν ενενήντα µέτρων µε οργανικά
εδάφη, εποµένως πρόσφορα για να καλλιεργηθούν, ο οποίος
προέκυψε από αποξήρανση ελώδους έκτασης που είχε γίνει
κατά τη δεκαετία του 1930. Τα πλεονεκτήµατα αυτού του εδά-
φους είναι ότι υπάρχει ιδανική δοµή και πορώδες έδαφος, πολύ
καλός αερισµός του ριζικού συστήµατος και συγκράτηση θρε-
πτικών στοιχείων αλλά και υγρασίας, που είναι απαραίτητη για
τις καλλιέργειες. 

Στις 10 Μαρτίου κηρύχθηκε η περιοχή σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης λόγω πολύ εντατικών βροχοπτώσεων που συνέβησαν
επί τέσσερις µέρες στις αρχές του Μαρτίου. 

Στις 12 Μαρτίου κατέθεσα κανονική ερώτηση, στην οποία
έκανα λόγο για ανάγκη λήψης βραχυπρόθεσµων µέτρων για την
ανακούφιση των αγροτών που επλήγησαν, τη στήριξη του εισο-
δήµατός τους και απαραίτητων έργων αντιπληµµυρικής προστα-
σίας µε πρώτο και καλύτερο τον καθαρισµό της κεντρικής
τάφρου. 

Πήρα απάντηση από το Υπουργείο Εξωτερικών στις 6 Απρι-
λίου. Ο αρµόδιος Υπουργός έκανε απλά λόγο για τις επιχορηγή-
σεις που έχουν καταβληθεί στην τοπική αυτοδιοίκηση, είτε στους
δήµους είτε στην περιφέρεια, για έργα αντιµετώπισης φυσικών
καταστροφών. Θεωρώ ότι πρέπει να πάµε πέρα απ’ αυτό. Πρέπει
να δείτε δυο στοιχεία –και θα κλείσω- επί των οποίων καλείστε
να δώσετε λύσεις. 

Το πρώτο είναι µια ολοκληρωµένη µελέτη ενδεχοµένως και αν-
τιµετώπιση του φαινοµένου για να προκύψει µόνιµη και διαχρο-
νική λύση στο πρόβληµα των πληµµυρικών φαινοµένων και των
ζηµιών στην αγροτική παραγωγή. Πρέπει να πούµε ότι αυτήν την
ώρα έχει ξεκινήσει η καλλιεργητική περίοδος. Κάποιοι αγρότες
δεν θα µπορέσουν καν να σπείρουν τα χωράφια τους. 

Από εκεί και πέρα, πρέπει να δούµε και το θέµα της χρηµατο-
δότησης απ’  όπου µπορούµε. Το Ταµείο Αλληλεγγύης της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης δίνει κονδύλια για αντιµετώπιση φυσικών
καταστροφών και νοµίζω ότι είναι µια διέξοδος στην οποία µπο-
ρούµε να προσφύγουµε. Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχουν προϋπο-
θέσεις, αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχουν περιορισµοί, αλλά το
ζήτηµα είναι µεγάλο, είναι διαχρονικό και δεν λύνεται µε αποσπα-
σµατικές παρεµβάσεις και κονδύλια εκ των πραγµάτων περιορι-
σµένων στην τοπική αυτοδιοίκηση. Θέλει µια συνολική λύση.
Φανταστείτε µια κλειστή λεκάνη η οποία πληµµυρίζει. Το τελευ-
ταίο µέρος απ’ όπου µπορούν να διαφύγουν τα νερά είναι το χα-
µηλότερο σηµείο της. Οι αγρότες που καλλιεργούν σ’ αυτό το
σηµείο είναι, όπως καταλαβαίνετε, καταδικασµένοι σε µόνιµη
βάση κάθε χρόνο να αντιµετωπίζουν αυτή τη δοκιµασία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Αγαπητέ συνάδελφε, όπως και εσείς γνωρίζετε, οι καιρικές συν-
θήκες τη φετινή χρονιά ήταν πρωτόγνωρες σε όλη την Ελλάδα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όντως. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Από
τη δική µας πλευρά η παρέµβασή µας γίνεται µε συγκεκριµένη
µεθόδευση και ιεράρχηση για να εξαντλήσουµε όλες τις δυνα-
τότητες που έχουµε για να βοηθήσουµε τους πληγέντες αγρό-
τες. 

Θα αρχίσω από τον πρώτο Οργανισµό που άµεσα εµφανίζεται
και είναι ο ΕΛΓΑ. Βρέθηκε και βρίσκεται άµεσα την ώρα της ζη-
µιάς και ανταποκρίθηκε στο πρώτο κοµµάτι που αφορά την εκτί-
µηση των ζηµιών. 

Ειδικά στην περιοχή των Φιλίππων, για τις ζηµιές που προξε-
νήθηκαν έχουν διενεργηθεί οι απαραίτητοι έλεγχοι, έγιναν οι
απαραίτητες επισηµάνσεις, οι απαραίτητες αναγγελίες και υπο-
βλήθηκαν µόνο έξι δηλώσεις που αφορούν τριακόσια στρέµµατα
ελαιοκράµβης. Βεβαίως, η εξατοµίκευση των ζηµιών είναι σε εξέ-
λιξη. 

Στη συνέχεια, όλα αυτά τα πορίσµατα θα κοινοποιηθούν και
θα ακολουθήσει η καταβολή των αποζηµιώσεων στους κριθέντες
δικαιούχους, µε την προϋπόθεση βεβαίως -κι εσείς το ξέρετε- να
είναι ασφαλιστικά ενήµεροι. Αυτά είναι θέµατα που αφορούν τη
λειτουργία του ΕΛΓΑ. 

Όπως, όµως, έχω ξαναπεί εδώ στη Βουλή, σε αυτές τις περι-
πτώσεις ουσιαστικά αυτό που καλούµαστε να δούµε ως πρώτα
βήµατα είναι τι θα κάνουµε µε τα δικαιώµατα πολλών παραγωγών
που δεν θα µπορέσουν να καλλιεργήσουν τις συγκεκριµένες
εκτάσεις, γιατί αυτή είναι η εικόνα που έχουµε και στη συγκεκρι-
µένη περιοχή. Και το δεύτερο, βεβαίως, είναι τι θα γίνει µε το ει-
σόδηµα όλων αυτών των παραγωγών που χάθηκε ή φαίνεται ότι
χάνεται. 

Από πλευράς δικαιωµάτων, έχουµε ξαναπεί ότι άµεσα από την
πλευρά των παραγωγών πρέπει να υποβληθούν µέχρι τις 2 Ιου-
νίου οι αιτήσεις τους, στις οποίες θα αναφέρεται η καλλιέργεια,
η παραγωγική αυτή δραστηριότητα που είχαν σχεδιάσει για τη
φετινή χρονιά. 

Από κει και πέρα, εµείς µέσα από διαδικασίες τεκµηρίωσης,
εφόσον δεν µπόρεσαν να καλλιεργηθούν, θα υπερασπιστούµε
και θα πετύχουµε -είναι µια διαδικασία η οποία γίνεται σε αυτές
τις περιπτώσεις- να µην χάσουν τα δικαιώµατά τους. 

Από κει και πέρα, το δεύτερο κοµµάτι που αφορά το εισόδηµα,
µέσα από διαδικασίες πάλι έγκρισης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
θα προσπαθήσουµε να δώσουµε –βεβαίως λαµβάνοντας υπ’ όψιν
και τις δηµοσιονοµικές συνθήκες- ένα de minimis, ένα ελάχιστο
βοήθηµα, ούτως ώστε να µπορέσουµε να βοηθήσουµε τον χώρο.

Επειδή στην τοποθέτησή σας πραγµατικά αναφερθήκατε για
ένα συνολικότερο σχέδιο -γιατί πράγµατι υπάρχει ανάγκη γι’
αυτές τις περιοχές- θέλω να σας πω ότι εµείς σε επαφή µε τα εµ-
πλεκόµενα Υπουργεία -διότι δεν είναι όλα δική µας αρµοδιότητα-
θα κάνουµε παρεµβάσεις. Για παράδειγµα, θα γίνουν παρεµβά-
σεις που αφορούν τα φράγµατα στα κανάλια, διότι όντως η πρό-
σκαιρη αντιµετώπιση δεν µας λύνει το πρόβληµα, το µεταθέτει
την επόµενη χρονιά και βρισκόµαστε πάλι µε το ίδιο πρόβληµα
και µάλιστα διογκωµένο. 

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει σε επαφή και µε τις περιφερειακές
αρχές και µε τα άλλα Υπουργεία να ολοκληρώσουµε ένα σχέδιο
δράσεων στις συγκεκριµένες περιοχές και βεβαίως ταυτόχρονα
να δούµε πώς θα υπηρετηθεί το συγκεκριµένο σχέδιο µέσα από
διαδικασίες του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. Θα σας
πω στη δευτερολογία µου περισσότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορώ να µην συµφω-
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νήσω, κύριε Υπουργέ, µαζί σας ότι από καιρικής απόψεως τα
πράγµατα ήταν δύσκολα αυτόν τον χειµώνα και οι συνθήκες
πολύ δυσµενείς.

Επίσης, οφείλω να δηλώσω ότι είναι σωστή η προσπάθειά σας
για την παραµονή και τη διατήρηση του status quo, όπως είναι
τα πράγµατα δηλαδή, όσον αφορά τα δικαιώµατα των αγροτών. 

Από κει και πέρα όµως, όσον αφορά τον ΕΛΓΑ, θα σας υπεν-
θυµίσω –πρέπει να το ξέρετε- ότι σύµφωνα µε τον κανονισµό του
δεν µπορεί να αποζηµιωθεί ένας αγρότης για µη εγκατεστηµένη
καλλιέργεια. Αποζηµιώνονται µόνο οι εγκατεστηµένες καλλιέρ-
γειες. Με άλλα λόγια, πιο απλά, κάποιος που δεν έχει προλάβει
να σπείρει, δεν µπορεί να διεκδικήσει αποζηµίωση, άµα του προ-
κύψει καταστροφή όπως αυτή µε τις πληµµύρες των Τεναγών.
Εποµένως, εκεί υπάρχει θέµα. Γι’ αυτό έκανα λόγο για πρόσθετη
χρηµατοδότηση. 

Αυτήν την ώρα που µιλάµε ούτε χρόνος υπάρχει ούτε χρήµα
υπάρχει. Θεωρώ ότι πρέπει η Κυβέρνηση να εξαντλήσει τις προ-
σπάθειές της -και θα ήθελα στη δευτερολογία σας να µου πείτε
κάτι και γι’ αυτό- όσον αφορά την προσφυγή στα όργανα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και ειδικά στο Ταµείο Αλληλεγγύης Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που αντιµετωπίζει τις περιπτώσεις µειζόνων ή περι-
φερειακών καταστροφών, δηλαδή χρηµατοδοτεί µέτρα για απο-
κατάσταση κατεστραµµένων υποδοµών. Καταλαβαίνω ότι εδώ
δεν έχουµε να κάνουµε µε κατεστραµµένες υποδοµές.

Αν βλέπατε, όµως, την κατάσταση του κεντρικού καναλιού και
των φραγµάτων που το υποστηρίζουν, θα καταλαβαίνατε ότι θα
µπορούσε να γίνουν πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις για να βελ-
τιωθεί η κατάσταση. 

Επίσης, θα σας συµβούλευα να δείτε τη σχετική πρόταση του
ΓΕΩΤΕΕ, του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, Παράρτηµα
Ανατολικής Μακεδονίας, που προτείνει µια σειρά παρεµβάσεων
που θα οδηγήσουν σε µια συνολικότερη και πιο µακροπρόθεσµη
λύση αυτού του προβλήµατος. Διότι, όπως καταλαβαίνετε, κάθε
φορά που θα βρέχει πολύ -πλέον τα καιρικά φαινόµενα τείνουν
να γίνονται ακραία όλο και περισσότερο: όταν βρέχει, βρέχει
πολύ ή ρίχνει χαλάζι όλο και περισσότερο- θα δηµιουργείται πρό-
βληµα. 

Το ΓΕΩΤΕΕ έχει κάνει λόγο για επαναφορά της δενδρώδους
βλάστησης εκατέρωθεν των καναλιών για µια σειρά από λόγους
και νοµίζω ότι είναι ένα πολύ σοβαρό µέτρο, που δηµιουργεί σύ-
νορα στο κανάλι, το οποίο πρέπει να έχει ένα συγκεκριµένο πλά-
τος, έτσι ώστε να βοηθάει στην αποστράγγιση, να συγκρατεί
νερά για το καλοκαίρι για να ποτιστούν τα χωράφια, αλλά και να
εκτονώνει την κατάσταση όταν βρέχει πολύ και υπάρχουν πληµ-
µυρικά φαινόµενα. 

Επίσης, έχει κάνει λόγο για διαχείριση του κεντρικού φράγµα-
τος στη θέση συµβολής που διαχειρίζεται στην ουσία τη ροή των
νερών στο κεντρικό κανάλι των Τεναγών και έχει κάνει λόγο και
για άλλα έργα αποστράγγισης. 

Πληροφορούµαι ότι για φέτος η περιφέρεια θα διαθέσει ένα
ποσό λίγο παραπάνω από 900.000 ευρώ για έργα στην περιοχή
των Τεναγών. Σε σύγκριση µε τα περσινά νούµερα, όπου το ποσό
που ήταν διαθέσιµο στην περιφέρεια ήταν περί τις 70.000 ευρώ,
οπωσδήποτε είναι περισσότερα λεφτά. Πολύ φοβούµαι, όµως,
ότι για µια ολοκληρωµένη λύση ούτε αυτά θα φτάσουν. 

Εποµένως πρέπει η χώρα, γνωρίζοντας ότι οι προϋποθέσεις
είναι δύσκολες, καθώς µπορεί να υπάρξει και απόρριψη, να υπο-
βάλει αίτηµα και να διεκδικήσει ευρωπαϊκά κονδύλια από το Τα-
µείο Αλληλεγγύης ή από όπου αλλού µπορεί και να κάνει ό,τι
καλύτερο µπορεί. Εξάλλου, το Ταµείο αυτό δηµιουργήθηκε για
την αντιµετώπιση των πληµµυρικών φαινοµένων εξαιτίας της κλι-
µατικής αλλαγής. Όλες οι ευρωπαϊκές χώρες λίγο ή πολύ πλήτ-
τονται.  

Ζητούµενο είναι η µόνιµη και διαχρονική λύση αυτού του φαι-
νοµένου. Για τη φετινή καλλιεργητική χρονιά σας επαναλαµβάνω
ότι υπάρχουν αγρότες που δεν θα µπορέσουν καν να σπείρουν.
Αυτοί βρίσκονται στη χαµηλότερη από πλευράς υψοµέτρου πε-
ριοχή των Τεναγών, απ’ όπου είναι δυσκολότερο, όπως καταλα-
βαίνετε, να διαφύγουν τα νερά από τις πληµµύρες. 

Πρέπει το Υπουργείο να κάνει κάτι γι’ αυτούς και νοµίζω ότι
µόνο µε µία ολοκληρωµένη παρέµβαση, όσον αφορά το χρηµα-

τοδοτικό σκέλος, τη µελέτη για την αντιµετώπιση του πληµµυρι-
κού φαινοµένου, θα µπορέσουµε να δώσουµε κάποια λύση σε
αυτό το πρόβληµα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Αγαπητέ συνάδελφε, συµφωνώ κι εγώ από τη δική µου πλευρά
στην αναγκαιότητα όλων αυτών που αναφέρατε. Ας τα βάλουµε
σε µια σειρά.

Πρώτον, τα δικαιώµατα βεβαίως και πρέπει να κρατηθούν,
γιατί αφορούν και τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική. Θα είναι σε
ένα βάθος τετραετίας. Άρα, λοιπόν, πρέπει να τεκµηριώσουµε
τα δικαιώµατα. 

Δεύτερον, είναι σίγουρο ότι πάρα πολλοί αγρότες δεν θα µπο-
ρέσουν να καλλιεργήσουν, άρα δεν θα έχουν εισόδηµα. Γι’ αυτό
σας είπα ότι πρέπει, µέσα από διαδικασίες de minimis, να δούµε
τι θα µπορέσουµε να διασφαλίσουµε έστω και ένα µέρος αυτού
του εισοδήµατος. 

Τρίτον, όσον αφορά το Ταµείο Αλληλεγγύης, πρέπει να ξεκα-
θαρίσουµε ότι το Ταµείο Αλληλεγγύης δεν είναι ένα ταµείο το
οποίο αποζηµιώνει. Είναι ένα ταµείο το οποίο θέλει µια τεκµη-
ρίωση. Ξέρετε ότι κινητοποιείται, εφόσον η άµεση ζηµιά σε επί-
πεδο χώρας ξεπεράσει τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ ή το 0,6% του
ΑΕΠ του 2011. Σε περίπτωση περιφερειακής καταστροφής η
ζηµιά πρέπει να υπερβαίνει το 1,5% του ΑΕΠ της περιφέρειας,
ενώ στη συγκεκριµένη Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης, σύµφωνα µε το στοιχεία που έχουµε, πρέπει η ζηµιά να
ξεπερνάει τα 125 εκατοµµύρια ευρώ. 

Άρα, λοιπόν, εµείς αυτό θα το διεκδικήσουµε, τεκµηριώνοντας
την πρότασή µας ότι επειδή στη χώρα µας αυτή τη χρονιά είχαµε
ζηµιές σε όλη την περιφέρεια, εκ των πραγµάτων δεν είναι δυ-
νατόν να έχουµε τα ποσά που απαιτούν οι προϋποθέσεις. 

Όµως, επειδή πραγµατικά εδώ –ιδιαίτερα τη φετινή χρονιά-
έχουµε ένα πρωτοφανές καιρικό φαινόµενο, µπορούµε να δούµε
πώς στο αίτηµά µας αυτό θα υπάρξει µία ανταπόκριση. Ωστόσο,
δεν έχουµε ολοκληρώσει τη σχετική διαδικασία, γιατί ακόµη
υπάρχουν περιοχές που δεν έχουν αποσυρθεί τα νερά, για να
δούµε τι συµβαίνει εκεί, ποιες καλλιέργειες καταστράφηκαν και
ποιες καλλιέργειες δεν υπήρξαν. Είναι ένα θέµα που θα το υπη-
ρετήσουµε όσο το δυνατόν γρηγορότερα. 

Από εκεί και πέρα, να έχετε υπ’ όψιν σας ότι όσον αφορά τη
µελέτη του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου την έχουµε πάρει κι
εµείς, την έχουµε δει και είναι µια αξιόλογη µελέτη και έχουµε
µια καλή σχέση, µια σχέση συνεργασίας µε το επιµελητήριο.

Θα έλεγα κλείνοντας, επειδή είναι µεγάλα τα ζητήµατα αυτά,
πρέπει όλοι -και τα εµπλεκόµενα Υπουργεία και οι περιφερειακές
αρχές και η τοπική αυτοδιοίκηση- να δούµε το θέµα στο σύνολό
του. Έρχεται το νέο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-
2013. Να δούµε, λοιπόν, εκεί µέσα τις δράσεις και µαζί µε τις δυ-
νατότητες που υπάρχουν να µπορέσουµε να λύσουµε τα θέµατα.
Τα Τενάγη είναι µια περίπτωση. Δίπλα υπάρχει ο Έβρος, οι Σέρ-
ρες, περιπτώσεις πιο δύσκολες. Καταλαβαίνετε ότι αν δεν το
δούµε συνολικά, δεν θα µπορέσουµε να δώσουµε µια οριστική
και µόνιµη λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος κ. Χρήστος Παπ-
πάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής έχει ζη-
τήσει να κάνει µία παρέµβαση. 

Κύριε συνάδελφε, ξέρετε ότι δεν συνηθίζουµε κατά τη διαδι-
κασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου να έχουµε παρεµβάσεις,
αλλά κατ’ εξαίρεση µπορείτε να πάρετε τον λόγο. Απλώς, σύν-
τοµα σας παρακαλώ. Πόσο χρόνο θέλετε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δυο λεπτά περίπου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κι εγώ ευχαριστώ. 
Αυτό που θα σας αναφέρω είναι κι αυτό επίκαιρο και σηµαν-

τικό. Θέλω να καταγγείλω τη δολοφονική βοµβιστική επίθεση
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κατά µέλους, στελέχους και υποψηφίου της Χρυσής Αυγής και
να καταγγείλω από το Βήµα αυτό ότι κανένα από τα κόµµατα του
λεγόµενου «συνταγµατικού» τόξου δεν προέβη σε καταδίκη της
δολοφονικής αυτής επίθεσης και δεν έγινε καµµία προσαγωγή
κανενός υπευθύνου. 

Δυστυχώς, ο βρώµικος πόλεµος κατά της Χρυσής Αυγής καλά
κρατεί, συνεχίζεται. Από το Βήµα αυτό θέλω να κάνω γνωστό το
εξής: Θέλω να γνωρίζουν όλοι αυτοί ότι όσες δολοφονικές επι-
θέσεις κι αν εξαπολύσουν, όσες διώξεις κι αν εξαπολύσει το κα-
θεστώς, ο τίµιος αγώνας της Χρυσής Αυγής για τους Έλληνες
και τον ελληνισµό θα φέρει τελικά αποτέλεσµα.  

Να γνωρίζουν, λοιπόν, τα εγχώρια κέντρα, αλλά και ο εξωτε-
ρικός εχθρός, ένας εχθρός που θέλει να διαλύσει τη χώρα, ότι
εµείς οι Έλληνες εθνικιστές δεν πτοούµεθα και κρατάµε τη ση-
µαία ψηλά. Να γνωρίζει, επιτέλους, ο ελληνικός λαός ότι όλοι οι
λεγόµενοι «δηµοκράτες» επιδείξατε ένοχη σιωπή, δεν προβήκατε
σε καµµία καταδίκη της προχθεσινής δολοφονικής επίθεσης και
η στάση σας αυτή σηµαίνει την έµµεση επικρότηση της δολοφο-
νικής επίθεσης σε βάρος του στελέχους ή -αν θέλετε- ενός
απλού πολίτη, ενός συνέλληνα, στο χώρο της εργασίας του. 

Η µη καταδίκη, λοιπόν, από τα κόµµατα του λεγοµένου «δηµο-
κρατικού τόξου» συνιστά εκθείαση κακουργηµατικής πράξης,
που είναι ποινικό αδίκηµα, µιας πράξης που πλήττει την ασφά-
λεια της χώρας και το πολίτευµα. 

Εν κατακλείδι, κύριε Πρόεδρε, να κάνω γνωστό ότι οι συµµο-
ρίες µε το µανδύα πολιτικών κοµµάτων, αλλά και µε την προστα-
σία πολιτικών κοµµάτων, µε τη συνεργασία στρατευµένων
κονδυλοφόρων των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, έχουν εδώ και
δύο χρόνια εξαπολύσει ένα βρώµικο πόλεµο εναντίον της Χρυ-
σής Αυγής. Όλοι αυτοί έχουν προλειάνει το έδαφος στο παρα-
κράτος –κόκκινο, γαλάζιο και δεν ξέρω τι άλλο χρώµα- να κάνει
δολοφονικές και βοµβιστικές επιθέσεις σε βάρος του εθνικιστι-
κού µας κινήµατος. 

Ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή, κύριε Πρόεδρε, το χρονικό
αυτό διάστηµα έχει γνωρίσει πάρα πολλές επιθέσεις, µε αποκο-
ρύφωµα τη θρασύδειλη δολοφονία των συναγωνιστών µας Γιώρ-
γου Φουντούλη και Μανώλη Καπελώνη. 

Και τότε δεν καταδικάσατε αυτή την πράξη. Δεν έγινε κατ’ ου-
σίαν καµµία έρευνα και η αστυνοµία συνεχίζει να επιδεικνύει µια
µεγάλη αδιαφορία.

Στις µεθοδεύσεις αυτές και στην τροµοκρατία του αντεθνικού
κράτους, του κόκκινου παρακράτους ή του κάθε χρώµατος πα-
ρακράτους που ταλανίζει τη χώρα, απαντούµε και θα απαντή-
σουµε µε έναν ένθερµο πολιτικό αγώνα, νόµιµο πολιτικό αγώνα,
στα πλαίσια του Συντάγµατος, έναν αγώνα που θα φέρει τελικά
τη νίκη των Ελλήνων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Πρέπει να ξέρετε ότι στο πλαίσιο της λειτουργίας του δηµο-

κρατικού πολιτεύµατος κάθε πράξη βίας είναι απολύτως καταδι-
καστέα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι προς τιµήν σας αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. Αλλά έχει περάσει µία ολόκληρη µέρα. Χθες ασχοληθή-
καµε µε τους διαπληκτισµούς της κυρίας Προέδρου, της
συναδέλφου σας, ασχοληθήκαµε ένα σωρό θέµατα και δεν ακού-
στηκε «κιχ» από κανένα κόµµα γι’ αυτή τη δολοφονική επίθεση.
Αυτό λέει πολλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε στην πρώτη µε
αριθµό 736/12-3-2015 ερώτηση του Βουλευτή Αχαΐας του Ποτα-
µιού κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την κα-
τασκευή – επέκταση της διώρυγας του Πηνειού στην περιοχή της
Δυτικής Αχαΐας.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ.
Ευάγγελος Αποστόλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Φωτήλας για δύο λεπτά για την πρωτολογία
του.

ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, στο Ποτάµι υποστηρίζουµε την πραγµατοποί-
ηση µικρών και µεγάλων δηµοσίων συγχρηµατοδοτούµενων έρ-
γων, γιατί πιστεύουµε ότι µπορούν να συµβάλουν και στην αντι-
µετώπιση της ανεργίας, αλλά και στην ανάπτυξη της αγροτικής
οικονοµίας µε παραγωγή υψηλής ποιότητας προϊόντων ανταγω-
νιστικών στη διεθνή αγορά. 

Ένα απ’ αυτά τα έργα αποτελεί και η υλοποίηση της επέκτα-
σης της κεντρικής αρδευτικής διώρυγας του φράγµατος του Πη-
νειού προς τους δήµους της δυτικής Αχαΐας. Η περιοχή αντιµε-
τωπίζει σοβαρό υδατικό πρόβληµα, γνωστό από τις περασµένες
δεκαετίες, γνωστό στις υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας –
έχει γίνει µέχρι και διδακτορική διατριβή για το θέµα το 1992- και
ζωτικής σηµασίας συνολικά για την περιοχή της δυτικής Αχαΐας.

Πιο συγκεκριµένα, ο υδροφόρος ορίζοντας, µέσω των δύο χι-
λιάδων περίπου γεωτρήσεων από τους αγρότες της περιοχής,
έχει υποχωρήσει σε τέτοιο βαθµό, ώστε η άντληση του νερού να
γίνεται από πολύ µεγάλο βάθος, πέρα από τα διακόσια πενήντα-
τριακόσια µέτρα µε υπερβολικό οικονοµικό κόστος, αλλά και
αποτέλεσµα το νερό να είναι υφάλµυρο, ακατάλληλο.

Τον περασµένο Μάρτιο παρελήφθη η οριστική µελέτη του
έργου, ενώ ήδη από το πρώτο τρίµηνο του 2014 έχουν εξασφα-
λιστεί οι εγκεκριµένοι περιβαλλοντικοί όροι, που είναι σε ισχύ
έως το 2021. Ας σηµειωθεί πως είχε δοθεί υπόσχεση από την
προηγούµενη κυβέρνηση το έργο να ενταχθεί ως άµεσης προ-
τεραιότητας στο σχέδιο διαχείρισης υδάτινων πόρων για χρηµα-
τοδότηση από το νέο χρηµατοδοτικό πλαίσιο ΣΕΣ.

Η µελέτη υδραυλικών έργων έχει ήδη εκπονηθεί, µε τον συνο-
λικό προϋπολογισµό του έργου να ανέρχεται σε κάτι λιγότερο
από 30.000.000 ευρώ, συµπεριλαµβανοµένου ΦΠΑ. Για την πλή-
ρη ωρίµανση του έργου αποµένει η σύνταξη τοπογραφικής µε-
λέτης κτηµατολογίου, για την οποία έχει ζητηθεί πίστωση της τά-
ξεως των 150.000 ευρώ και η αποζηµίωση των απαλλοτριωµένων
εκτάσεων.

Σχετικά µε τις απαλλοτριώσεις, δύναται να χρηµατοδοτηθούν
από την Ευρωπαϊκή Ένωση µέχρι ποσοστού 10% του συνολικού
προϋπολογισµού του έργου, ήτοι δηλαδή µέχρι 3.000.000 ευρώ
περίπου.

Όπως προκύπτει από τα παραπάνω, η διάθεση µιας σχετικά
µικρής πίστωσης καθυστερεί ένα µεγάλο έργο, κατά τα άλλα
πλήρως ώριµο για ένταξη σε χρηµατοδοτικό πλαίσιο και υλοποί-
ηση.

Θα ήθελα, λοιπόν, να µας απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, ως
προς τα εξής: Συνιστά άµεση προτεραιότητα το έργο της επέ-
κτασης της κεντρικής διώρυγας του Πηνειού στην περιοχή της
δυτικής Αχαΐας για την Κυβέρνηση; Συγκεκριµένα, προτίθεστε
να εντάξετε την κατασκευή του στο νέο χρηµατοδοτικό πλαίσιο
2013-2020; Πότε και ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα υλοποίησής
του; Επίσης, πότε θα διατεθούν οι πιστώσεις για σύνταξη τοπο-
γραφικής µελέτης κτηµατολογίου για τις απαιτούµενες απαλλο-
τριώσεις και την τελική ωρίµανση του έργου; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Η
Εθνική Επιτροπή Υδάτων για τη µακροπρόθεσµη αποκατάσταση
του υπόγειου υδατικού συστήµατος του Λαρισαίου ποταµού –το
ξέρετε κι εσείς ότι βρίσκεται σε κάκιστη κατάσταση- έχει συντά-
ξει σχέδιο διαχείρισης, στο οποίο προβλέπεται η επέκταση της
κεντρικής διώρυγας του Πηνειού για την άρδευση της περιοχής
και για την αντικατάσταση τµήµατος των αντλήσεων υπόγειου
νερού µε επιφανειακό, από την τεχνητή λίµνη Πηνειού.

Όπως κι εσείς γνωρίζετε και αναφερθήκατε, η µελέτη του συγ-
κεκριµένου έργου, της επέκτασης δηλαδή της κεντρικής διώρυ-
γας του Πηνειού, έχει εκπονηθεί και υλοποιούνταν από την
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας. 

Όµως, οφείλω να σας γνωρίσω ότι κατά τη διαδικασία της
αδειοδότησης διατυπώθηκαν επί της µελέτης περιβαλλοντικών
επιπτώσεων από πολλές υπηρεσίες, συµπεριλαµβανοµένης και
της αρµόδιας Υπηρεσίας του δικού µας Υπουργείου, επιφυλάξεις
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σχετικά µε την επάρκεια νερού του φράγµατος της τεχνητής λί-
µνης που σας προανέφερα. 

Στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης που διαχειρίζεται το
δικό µας Υπουργείο και αφορά την περίοδο 2007-2013, έχουν εν-
ταχθεί τρία έργα στην ευρύτερη περιοχή που αφορούν τον εκ-
συγχρονισµό των αρδευτικών δικτύων Πηνειού-Αλφειού: Υπάρχει
έργο για την εξοικονόµηση ενέργειας µε εγκεκριµένο προϋπο-
λογισµό 10.800.000 ευρώ και απορροφηµένες πιστώσεις µέχρι
31-12-2013 µηδέν. Επίσης, υπάρχει άλλο έργο για την υπογει-
οποίηση των δικτύων ροής µε εγκεκριµένο προϋπολογισµό
11.200.000 ευρώ και απορροφηµένες πιστώσεις 1.200.030 ευρώ,
δηλαδή το 10%. Και, βεβαίως, υπάρχει ένα έργο που αφορά την
αντικατάσταση των προβληµατικών υπόγειων υδάτινων αγωγών
µε εγκεκριµένο 9.600.000 ευρώ και απορροφήθηκαν 9.300.000
ευρώ, δηλαδή θα έλεγα ότι το σύνολο σχεδόν του προϋπολογι-
σµού.

Σας αναφέρω αυτά, για να δείτε ότι έχουµε ένα τεράστιο πρό-
βληµα που προκύπτει στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης της
περιόδου που διανύουµε. Εξαντλούνται και τα δύο χρόνια παρά-
τασης που πήραµε 31-12-2015. Κάνουµε αυτήν την ώρα µια µε-
γάλη προσπάθεια για να µας δοθεί µια εξάµηνη παράταση γιατί
υπάρχει ένας κίνδυνος να χάσουµε µεταξύ 800.000.000-
1.000.000.000 ευρώ. Γι’ αυτό σας ανέφερα τα προηγούµενα
έργα. 

Όµως, επ’ αυτού και για το τι προβλέπουµε να κάνουµε για την
επόµενη περίοδο, θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα, αφού επισηµάνω εκ νέου την απόλυτη ανα-

γκαιότητα του έργου για την περιοχή και για τις αγροτικές καλ-
λιέργειες, αλλά και για την περιβαλλοντική ισορροπία, θα ήθελα
να σας πω, επειδή αναφερθήκατε και επειδή οι κάτοικοι της
Ηλείας θεωρούν ότι θα «κλαπεί» µε αυτόν τον τρόπο το νερό
τους, ότι το φράγµα ναι µεν έχει κατασκευαστεί στην Ηλεία, αλλά
έχει τη δυνατότητα να αποθηκεύσει τριακόσια πενήντα έως τε-
τρακόσια εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερού ανά έτος, που φτάνει
για όλες τις περιοχές, ενώ τροφοδοτείται κατά µεγάλο µέρος µε
νερά που προέρχονται από την ορεινή ζώνη της νότιας και νο-
τιοδυτικής Αχαΐας, τις πηγές του Ερύµανθου. Άλλωστε, ο ταµι-
ευτήρας του Πηνειού έχει σχεδιαστεί για την άρδευση 400.000
στρεµµάτων, εκ των οποίων τα 300.000 στρέµµατα στην Ηλεία
και τα 100.000 στρέµµατα στη δυτική Αχαΐα. 

Επίσης, θα ήθελα να µου πείτε, επειδή το αναφέρατε κιόλας,
ποια είναι τα σχέδια του Υπουργείου σχετικά µε τη συντήρηση;
Όπως είπατε, υπάρχει σοβαρό πρόβληµα του ιδίου του φράγµα-
τος του Πηνειού, που θα αποτελέσει µάλιστα το δεύτερο θέµα
της ηµερήσιας διάταξης του Περιφερειακού Συµβουλίου τη Δευ-
τέρα 25 Μαΐου. 

Το τεχνητό φράγµα του Πηνειού, ήθελα να πω επίσης, ότι πα-
ραµένει ασυντήρητο επί δεκαετίες µε αποτέλεσµα, όπως είπατε
και εσείς, να βρίσκεται σε µεγάλο κίνδυνο, µε κάθε σεισµό ή
πληµµύρα οι πιθανότητες να αστοχήσουν τα θυροφράγµατα αυ-
ξάνονται. Το έργο της αποκατάστασής του έχει εξαγγελθεί και
αναµένεται εδώ και χρόνια και έχει πλέον χαρακτήρα κατεπεί-
γοντα, διότι αν δεν αποκατασταθούν άµεσα τα θυροφράγµατα -
που δεν λειτουργούν- ενδέχεται να πληµµυρίσει όλος ο κάµπος
της Ηλείας. Κάθε αστοχία του αναχώµατος από σεισµό ή από
άλλη αιτία µπορεί να οδηγήσει τους ειδικούς να το χαρακτηρί-
σουν επικίνδυνο και τότε η εκκένωσή του θα προκαλέσει ανυπο-
λόγιστες οικονοµικές καταστροφές µε τη φυγή του υδάτινου
όγκου.

Θα κλείσω, κύριε Υπουργέ, λέγοντας ότι παράλληλα εκκρε-
µούν εγκρίσεις και χρηµατοδότηση για την περαιτέρω αξιοποί-
ηση του φράγµατος, ως πόλου ανάπτυξης για την περιοχή και
τους κατοίκους της.

Συγκεκριµένα, έχει βαλτώσει η πρόταση για εγκατάσταση φω-
τοβολταϊκών στο πρανές του αναχώµατος, µε σκοπό την κάλυψη
των ενεργειακών αναγκών για τη λειτουργία του διυλιστηρίου. 

Επίσης, ένα σηµαντικό ζήτηµα για την αξιοποίηση της περιο-

χής είναι η εξεύρεση πόρων για την αποπεράτωση του τουριστι-
κού περιπτέρου προς το Μπόρσι. Παρά την ύπαρξη µελέτης,
σταµάτησε η χρηµατοδότηση του περιπτέρου το 2010 και το
2011 διαλύθηκε η εργολαβία. Το έργο αυτό θεωρούµε ότι είναι
ζωτικής σηµασίας ως ανταποδοτικό για την τουριστική ανάπτυξη
µιας περιοχής που υδροδοτεί µεγάλο µέρος του Νοµού Ηλείας
και πιθανώς µελλοντικά και µέρος του Νοµού Αχαΐας. Το φυσικό
κάλλος της περιοχής και η γειτνίαση µε την Αρχαία Ήλιδα δικαιο-
λογούν µεγαλύτερη βαρύτητα στην ανάπτυξη του τουρισµού.

Άρα, η ερώτηση είναι: πότε πρόκειται να γίνει η µελέτη για την
επισκευή του φράγµατος, πότε προβλέπεται να ξεκινήσουν οι ερ-
γασίες υλοποίησης του έργου, ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα
ολοκλήρωσής του και µε ποιον συγκεκριµένο τρόπο προτίθεστε
να συνδράµετε τις αρµόδιες αρχές, ώστε να αξιοποιηθεί περαι-
τέρω τουριστικά και περιβαλλοντικά η περιοχή του φράγµατος
του Πηνειού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Στα
πλαίσια της προετοιµασίας µας για την πρότασή µας για το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2013-2020 ζητήσαµε από τις αρ-
µόδιες υπηρεσίες σε όλη την Ελλάδα να µας καταθέσουν
προτάσεις, για έργα και µελέτες και ταυτόχρονα να µας περιγρά-
ψουν την κατάσταση που υπάρχει. Έχουν συγκεντρωθεί πολλές
προτάσεις από πολλές περιοχές, έχει γίνει µια ταξινόµηση και
αυτό που σας λέω τώρα είναι ότι µέσα σε αυτές τις προτάσεις
που έχουν έρθει, έχει έρθει και η πρόταση που αφορά το συγκε-
κριµένο έργο.

Από τη δική µας πλευρά, ολοκληρώνοντας την πρόταση -
έχουµε ακόµη χρόνο µπροστά µας- είναι στον σχεδιασµό µας να
εντάξουµε τέτοιου είδους έργα και η τεκµηρίωση που υπάρχει
δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για να µπει το συγκεκριµένο έργο
στη συγκεκριµένη πορεία.

Απλώς, θα πω ότι έχουµε -το αντιλαµβάνεστε- ένα άγχος, θα
έλεγα, για το κατά πόσο στην πορεία τους αυτά τα έργα µπορούν
να χρηµατοδοτηθούν και ιδιαίτερα και από πλευράς ίδιας συµ-
µετοχής και από πλευράς κρατικής συµµετοχής. Όµως, οπωσ-
δήποτε θα ξεκαθαρίσουµε τι θα γίνει µε το περασµένο πρό-
γραµµα, γιατί υπάρχουν πάρα πολλά έργα, για τα οποία, τουλά-
χιστον ως γέφυρες στο άλλο πρόγραµµα έχουµε πάρει τη συγ-
κεκριµένη έγκριση. Αυτά όσον αφορά το συγκεκριµένο θέµα. 

Επειδή όµως στην τοποθέτησή σας αναφερθήκατε, όπως κι
εγώ, ιδιαίτερα στη συντήρηση και το πρόβληµα αυτό είναι γενικό
σε όλη την Ελλάδα, πρέπει να πω ότι η συντήρηση σε όλα αυτά
τα έργα είναι µηδενική, και κυρίως επειδή γίνονται από πλευράς
ενός µόνο Υπουργείου παρεµβάσεις. Θα έλεγα ότι γίνονται σω-
στικές παρεµβάσεις, παρεµβάσεις της µίας διόρθωσης, για να
περάσουµε τη χρονιά και «πετάµε το µπαλάκι στην επόµενη χρο-
νιά», όλο αυτό πρέπει να το αντιµετωπίσουµε. 

Ήδη εµείς έχουµε ξεκινήσει µια προσπάθεια συντονισµού των
εµπλεκόµενων Υπουργείων -Υπουργείου Υποδοµών, Εσωτερικών
κ.λπ.- για να δούµε πώς θα επιτύχουµε µία συνολική, θα έλεγα,
προσέγγιση και αυτή η προσέγγιση, όταν είναι συνολική, και
υπάρξει η απαραίτητη χρηµατοδότηση, τότε µπορούµε να λύ-
σουµε µόνιµα τα προβλήµατα. 

Διαφορετικά, έχουµε δει -και σας το λέω και από το Βήµα της
Βουλής- να υπάρχουν φράγµατα τα οποία να γεµίζουν µε νερό
και εκείνη την ώρα οι αρµόδιοι να λένε «και τώρα τι κάνουµε;»,
διότι δεν υπήρχε η πρόβλεψη, δεν υπήρχε το δίκτυο, δεν υπήρχε
όλη η περαιτέρω διαδικασία, ακόµα και για τους αγρότες που θα
χρησιµοποιούσαν το συγκεκριµένο νερό, µέσα από συγκεκριµέ-
νες καλλιέργειες. Όλο αυτό πρέπει να το δούµε στο σύνολό του
για να είναι αποτελεσµατική η οποιαδήποτε χρηµατοδότηση
αυτών των έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Η πρώτη µε αριθµό 206/12-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
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Χρήστου Καραγιαννίδη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την κα-
θυστέρηση των πληρωµών προς τους συνεταιρισµούς των υλο-
τόµων του Κάτω Νευροκοπίου του Νοµού Δράµας από το Πρά-
σινο Ταµείο, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
κ. Τσιρώνη και διαγράφεται.

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 1402/1-4-2015 ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Γεωργίου Δηµαρά προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρό-
τησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την καθυστέ-
ρηση στην ανάρτηση δασικών χαρτών και µέτρα προστασίας
δασών και δασικών εκτάσεων, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του ιδίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Η τρίτη µε αριθµό 546/6-3-2015 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυρά προς τον Υπουργό Πα-
ραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχε-
τικά µε τις δεσµεύσεις που ανέλαβε η Κυβέρνηση σε θέµατα
περιβάλλοντος και ενέργειας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 178/4-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπου-
λου προς τον Υπουργό Επικρατείας, σχετικά µε την προσφυγή
στη δικαιοσύνη των τηλεοπτικών σταθµών για τις αποφάσεις του
Υπουργού Επικρατείας να καταβάλουν το τέλος χρήσης συχνο-
τήτων, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού
και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 166/28-4-2015 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την εκ-
µετάλλευση του εθνικού µας πλούτου και την ενεργειακή
πολιτική.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Λα-
φαζάνης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δυο λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Βεβαίως, έχω τον λόγο, αλλά πρέπει να

ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, ότι σήµερα, από τις 7 το πρωί, είµαι στο
καρτοτηλέφωνο των φυλακών και προσπαθώ να δω αν θα συν-
τονιστεί το Τµήµα Μεταγωγών µε τις φυλακές, επειδή έχουν
χαθεί οι αιτήσεις µου για να έρθω στη Βουλή να κάνω την επί-
καιρη ερώτηση. Τελικά, µε καθυστέρηση δυόµισι ωρών εγκρίνε-
ται το αίτηµά µου από τον εισαγγελέα και βρίσκοµαι τώρα εδώ
στη Βουλή, αφού προηγουµένως τα περιπολικά µε τις σειρήνες
έτρεχαν στη Λεωφόρο Συγγρού µε ταχύτητα εκατόν είκοσι χιλιο-
µέτρων! 

Είχατε πει την προηγούµενη φορά, όταν µίλησα εδώ -ενώ πα-
ρενέβη αργότερα ο Φρούραρχος για να αποµακρυνθώ από τη
Βουλή, επειδή είχα το «θράσος» να µιλήσω σε νοµοσχέδιο- ότι
κατανοείτε την ένταση του λόγου µου, λόγω της προφυλάκισης.
Δεν είναι η προφυλάκιση, κύριε Πρόεδρε. Είναι η κοροϊδία, ότι
συνεχίζουµε στην Ελλάδα να µιλάµε για δηµοκρατία, για Σύν-
ταγµα, για εύρυθµη λειτουργία του Κοινοβουλίου και εγώ βιώνω
αυτή τη στιγµή ένα αίσχος, όπως και άλλοι Βουλευτές του κόµ-
µατός µου, που είναι τώρα στη φυλακή, ο κ. Κούζηλος και ο κ.
Γερµενής.

Αυτό δεν είναι δηµοκρατία, κύριε Πρόεδρε, να προσπαθώ δυό-
µισι ώρες να συντονίσω τα τµήµατα µε τις φυλακές, για να κατα-
φέρω τελικά, µε ενάµιση µήνα καθυστέρηση, να κάνω µια
επίκαιρη ερώτηση, η οποία θέλω να πω προς τον Υπουργό ότι
έχει πληθώρα θεµάτων. Είναι µια επίκαιρη ερώτηση που έχω
βάλει δεκαπέντε θέµατα µέσα, διότι δεν ήξερα πότε θα έρθω, αν
θα έρθω και υπό ποιες συνθήκες να κάνω τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. 

Έχω δώσει έναν όρκο στο Σύνταγµα, στους Έλληνες πολίτες
να τους εκπροσωπώ και µου στερείται αυτό το δικαίωµα. Και δεν
έχω χάσει τα πολιτικά µου δικαιώµατα, ως γνωστόν. Δεν έχω κα-
ταδικαστεί ποτέ. Το γιατί βρίσκοµαι στη φυλακή είναι γνωστό
τοις πάσι. Το ξέρουν οι πέτρες γιατί έχουµε µπει στη φυλακή.
Εποµένως, να σταµατήσουµε αυτή την κοροϊδία περί Συντάγµα-
τος, περί συνταγµατικού τόξου και λειτουργίας της δηµοκρατίας
στην Ελλάδα. Δεν υπάρχει δηµοκρατία στην Ελλάδα. 

Κατάφερα, βεβαίως, υπ’ αυτές τις άθλιες συνθήκες, µε καρτο-
τηλέφωνα, µε κάποια άθλια χειρόγραφα που έφτιαξα, να έρθω
εδώ να ασκήσω κοινοβουλευτικό έλεγχο. Πάω, λοιπόν, εν τάχει
σ’ αυτά τα µείζονα ζητήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και εγώ από τώρα ξε-
κινώ το χρόνο σας.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε ότι αφορά τις συµβάσεις, αυτές που ο ΣΥΡΙΖΑ πολύ σωστά,

όταν ήταν αντιπολίτευση, χαρακτήριζε ζηµιογόνες έως και προ-
δοτικές για την εκµετάλλευση του χρυσού της Χαλκιδικής, αυτός
είναι ένας πόρος, ο εθνικός µας πλούτος και είναι ένα τεράστιο
ζήτηµα που δεν έχει καταγγελθεί αυτή η σύµβαση της «ELDO-
RADO GOLD» και της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», συµφερόντων
Μπόµπολα, όπως είχε πει ο ΣΥΡΙΖΑ προεκλογικά ότι θα κάνει. Γι’
αυτό και ρωτάµε τι πρόκειται να γίνει µε αυτό το ζήτηµα, πότε
θα γίνει επιτέλους η καταγγελία αυτής της σύµβασης και µε
ποιον τρόπο θα εξορυχθεί ο ελληνικός χρυσός. 

Εµείς ασφαλώς και είµαστε υπέρ της εθνικής παραγωγής,
υπέρ της εκµετάλλευσης του εθνικού µας πλούτου και υπέρ της
εξόρυξης του ελληνικού χρυσού στη Χαλκιδική και αλλού, γιατί
χρυσός υπάρχει σε πάρα πολλά µέρη της Ελλάδας. 

Πότε, λοιπόν, αυτή η ζηµιογόνος, η καταστροφική για τα συµ-
φέροντα του Δηµοσίου σύµβαση θα καταγγελθεί; Ποια προ-
οπτική υπάρχει, ούτως ώστε προς όφελος του ελληνικού
Δηµοσίου να µην χαθούν θέσεις εργασίας, αλλά να δηµιουργη-
θούν νέες θέσεις εργασίας; Πώς έχει σκοπό η Κυβέρνηση να
προχωρήσει αυτό το θέµα; 

Δεύτερο θέµα και ακόµα σηµαντικότερο, επειδή µιλάµε για
ορυκτό πλούτο, είναι το εξής: Η πηγή του προβλήµατος της Ελ-
λάδας είναι η έλλειψη παραγωγικότητας, ότι δεν παράγουµε
απολύτως τίποτα. Ούτε ντοµάτες δεν παράγουµε πλέον ούτε πα-
τάτες. Υπάρχει, όµως, ένα θησαυρός στο ελληνικό υπέδαφος,
στον υποθαλάσσιο χώρο της Ελλάδος. Εδώ µιλώ συγκεκριµένα
για τα κοιτάσµατα φυσικού αερίου, που βρίσκονται κυρίως νο-
τίως της Κρήτης, αλλά και στη δυτική Ελλάδα, που έλεγε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση ότι θα ξεκινούσε δήθεν γεωτρήσεις. Δεν
έκανε απολύτως τίποτα. Λιµνάζει το θέµα της εκµετάλλευσης του
ελληνικού ορυκτού πλούτου, του πετρελαίου του Αιγαίου Πελά-
γους, του φυσικού αερίου της δυτικής Ελλάδας και νοτίως της
Κρήτης, εδώ και πολλές δεκαετίες. 

Ερωτούµε, λοιπόν, εις ότι αφορά αυτό το ζήτηµα: Πότε επιτέ-
λους θα έχουµε εξορύξεις; 

Ποιο είναι το χρονικό πλαίσιο -και εδώ ζητάµε συγκεκριµένα
στοιχεία να µας πει η Κυβέρνηση- για το πότε επιτέλους θα ολο-
κληρωθεί η έρευνα και πότε θα προχωρήσει σε εξόρυξη το ελ-
ληνικό κράτος, ούτως ώστε ο ελληνικός λαός να ζήσει µε βάση
τα αγαθά, τα οποία του παρέχει η ίδια του η πατρίδα και όχι µε
βάση τα δανεικά, που µας δίνουν ξένοι τοκογλύφοι, για να υπο-
δουλώσουν την πατρίδα µας και να την καταστρέψουν οικονο-
µικά;

Ετέθη ένα µείζον ζήτηµα εις ότι αφορά τον ρωσικό αγωγό, που
µέσω Τουρκίας ειπώθηκε ότι θα περάσει και στην Ελλάδα και θα
µεταφέρει φυσικό αέριο και στην Ελλάδα και από εκεί ενδεχοµέ-
νως στην Ευρώπη. Αυτό θα ήταν ένα µεγάλο γεωπολιτικό όπλο
στα χέρια της πατρίδας µας. Όταν έθεσα την ερώτηση αυτή,
πριν από ένα περίπου µήνα, είχε γίνει µεγάλη φασαρία περί µιας
δήλωσής σας για 5 δισεκατοµµύρια, που θα εξοικονοµούσε
άµεσα η Ελλάδα –οι Ρώσσοι βεβαίως το διέψευσαν εν συνεχεία-
µ’ αυτό το έργο.

Το τρίτο σκέλος του ερωτήµατός µας, λοιπόν, είναι: Ο ρωσικός
αγωγός µέσω Τουρκίας θα περάσει στην Ελλάδα και από εκεί
στην Ευρώπη; Υπάρχει προοπτική να γίνει αυτό το έργο; Διότι εί-
χαµε και παρεµβάσεις Αµερικανών παραγόντων, οι οποίοι ήρθαν
στην Αθήνα και τράβηξαν το αυτί της Κυβέρνησης. Ζητούµε συγ-
κεκριµένα στοιχεία, συγκεκριµένο χρονικό πλαίσιο για το πότε
επιτέλους η χώρα θα παράγει τον εθνικό µας πλούτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό για να απαντήσει,
θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση στο Σώµα.

Τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
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ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Προχώµατος Θεσσαλονί-
κης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Όσον αφορά την επένδυση στη Χαλκιδική, στις Σκουριές για
το χρυσό, αυτό το οποίο κάνει η Κυβέρνησή µας και το κάνει µε
συνέπεια, αυστηρότητα και σταθερότητα, είναι να προσπαθεί να
τηρηθεί, σε σχέση µε αυτή την επένδυση πλήρως και απολύτως,
η δηµοκρατική νοµιµότητα και να προστατευθεί το περιβάλλον
και το δηµόσιο συµφέρον.

Σε αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, από την πρώτη στιγµή η Κυ-
βέρνησή µας προέβη σε σειρά ενεργειών, µεταξύ των οποίων οι
κυριότερες ήταν η ανάκληση της θεώρησης αρχιτεκτονικής και
ηλεκτροµηχανολογικής µελέτης στις Σκουριές, προκειµένου να
διεξαχθεί ενδελεχής έλεγχος, αν τηρούνται πραγµατικά οι προ-
βλεπόµενες νοµοθετικές ρυθµίσεις.

Επίσης, στις Σκουριές αποστείλαµε δύο σηµαντικές παρατη-
ρήσεις, που εντοπίζουν µεγάλες ελλείψεις, όσον αφορά στις τε-
χνικές µελέτες για τις µεταλλουργικές δραστηριότητες της εται-
ρείας στις Σκουριές και ζητάµε εξηγήσεις. 

Βεβαίως, κάποιοι και κάποια µεγάλα συµφέροντα στην Ελ-
λάδα, έχουν συνηθίσει να µην ελέγχονται. Έχουν συνηθίσει να
θεωρούν τον εαυτό τους κράτος εν κράτει και έχουν συνηθίσει
να θεωρούν τις κυβερνήσεις, περίπου ως υπαλληλικό προσω-
πικό. Γι’ αυτό βεβαίως, πολλοί ξαφνιάστηκαν µε τις ενέργειες της
Κυβέρνησης και την αποφασιστικότητά της και άρχισαν να αντι-
δρούν και µάλιστα, να χρησιµοποιούν τους εργαζόµενους περί-
που ως πολιορκητικό κλοιό απέναντι στην Κυβέρνηση. 

Θέλω να πω ότι η Κυβέρνηση δεν έχει τίποτα µε τους εργαζό-
µενους στα µεταλλεία της Χαλκιδικής. Το αντίθετο. Εµείς, στη-
ρίζουµε, όπως στο παρελθόν και τώρα και στο µέλλον, τους
εργαζόµενους και τα δικαιώµατά τους. Στηρίζουµε τις θέσεις
απασχόλησης. Δεν έχουµε καµµία διαφορά ή αντίθεση µε τον
κόσµο της εργασίας και ειδικότερα µε τους εργαζόµενους στη
Χαλκιδική.

Η αντίθεσή µας είναι µε την επιχείρηση, µε την εταιρία, στο
κατά πόσο τηρεί τη δηµοκρατική νοµιµότητα, στο κατά πόσο
τηρεί την περιβαλλοντική νοµοθεσία και κατά πόσο προστατεύε-
ται, µε αυτά τα οποία πράττει, το περιβάλλον και το δηµόσιο συµ-
φέρον.

Εµείς θα κάνουµε ό,τι µπορούµε. Θα µεταχειριστούµε κάθε νό-
µιµο µέσο, προκειµένου να προστατεύσουµε αυτά τα έννοµα
αγαθά, αυτές τις µεγάλες αξίες, οι οποίες άλλωστε είναι προ-
γραµµατικές µας εξαγγελίες. 

Όσον αφορά τον αγωγό, που ενδεχοµένως µπορεί να γίνει
στην Ελλάδα και να φέρνει φυσικό αέριο από τη Ρωσία, όπως
ξέρετε, η επιλογή του λεγόµενου νότιου διαδρόµου για να φέρνει
η Ρωσία φυσικό αέριο προς την Ευρώπη δεν είναι µια δική µας
επιλογή. Η επιλογή αυτή έγινε από τη ρωσική πλευρά, διότι θέλει
να παρακάµψει τον ουκρανικό δρόµο, λόγω των γνωστών πολι-
τικών προβληµάτων.

Σε πρώτη φάση, επιχειρήθηκε αυτή η παράκαµψη του ουκρα-
νικού δρόµου να γίνει µε τον South Stream µέσω της Βουλγα-
ρίας. Απέτυχε αυτή. Δεν συζητάω αυτή τη στιγµή τους λόγους
της αποτυχίας.

Φαίνεται ότι η Ρωσία επιλέγει πλέον τον λεγόµενο νότιο
διάδροµο, δηλαδή να κατασκευάσει υποθαλάσσιο αγωγό µέσω
της Μαύρης Θάλασσας και της ευρωπαϊκής Τουρκίας και να
φέρει φυσικό αέριο στα ελληνοτουρκικά σύνορα.

Εµείς είπαµε το εξής απλό, το οποίο υπηρετεί το εθνικό συµ-
φέρον και το λαϊκό συµφέρον, ότι εφόσον επιλέγεται από τη
Ρωσία αυτός ο αγωγός, αυτός ο διάδροµος, εµείς στηρίζουµε
τη διέλευση του αγωγού µε ρωσικό φυσικό αέριο από το ελληνι-

κό έδαφος, που θα ξεκινάει -αυτός ο αγωγός- από τα ελληνο-
τουρκικά σύνορα και µέσω της FYROM θα µπορεί να κατευθύ-
νεται στην κεντρική Ευρώπη.

Οι συζητήσεις για το σχεδιασµό και την υλοποίηση αυτού του
έργου είναι σε πολύ προχωρηµένο στάδιο µε τη ρωσική πλευρά.
Θα µπορούσα να πω ότι βρίσκονται στην τελική ευθεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ο αγωγός αυτός -δεν είναι ανάγκη να αναφερθώ αναλυτικά-
εφόσον γίνει, θα συνεισφέρει στη διεθνή αναβάθµιση της χώρας
µας, θα διαµορφώσει την Ελλάδα σε έναν πλουραλιστικό ενερ-
γειακό κόµβο. Αν συνυπολογίσουµε και τον ΤΑΠ που περνάει από
την Ελλάδα και ήδη βρίσκεται σε κατασκευή, θα διαµορφώσει
την Ελλάδα σε έναν πλουραλιστικό ενεργειακό κόµβο ροής
φυσικού αερίου, θα επιφέρει πολλαπλά οφέλη στη χώρα µας µε
φτηνές τιµές για το φυσικό αέριο και δηµοσιονοµικά οφέλη. 

Εποµένως αυτός ο αγωγός για εµάς είναι απόλυτα χρήσιµος,
είναι εθνικά επωφελής, ωφελεί το δηµόσιο συµφέρον, ωφελεί το
λαϊκό συµφέρον. Γι’ αυτό τον στηρίζουµε και θα επιχειρήσουµε
µέχρι τέλους να υλοποιηθεί, εφόσον βεβαίως γίνεται αυτή η
επιλογή διαδρόµου από τη ρωσική πλευρά. 

Ξέρουµε και ξέρετε πολύ καλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, υπάρ-

χει και η δευτερολογία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Τελειώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Απλώς, επειδή θα µι-

λήσετε κι άλλη φορά…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Μα στην ουσία
έχουµε να κάνουµε µε τρεις ερωτήσεις. Γι’ αυτό χρειάζοµαι
χρόνο. Απλώς θίγω ορισµένα πράγµατα για µείζονα θέµατα. Τε-
λειώνω όµως. 

Ξέρετε και ξέρουµε λοιπόν ότι υπάρχουν πολλαπλές αντιδρά-
σεις γι’ αυτόν τον αγωγό και από ευρωπαϊκούς κύκλους και από
υπερατλαντικούς κύκλους. Εµείς αυτές τις αντιδράσεις ασφα-
λώς και τις λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας, αλλά δεν καθορίζουµε µε
αυτές τις αντιδράσεις τη δική µας στάση. Η δική µας στάση κα-
θορίζεται µε αποκλειστικό γνώµονα το εθνικό συµφέρον και το
όφελος της χώρας µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Από εκεί και
πέρα, θα πω µία κουβέντα µόνο για τους υδρογονάνθρακες, για
να µην το παραλείψω εντελώς ως θέµα, και θα επανέλθω στη
δευτερολογία µου. 

Ξέρετε ότι βρίσκεται σε εξέλιξη αδειοδοτικός διαγωνισµός για
είκοσι θαλάσσια οικόπεδα στο Ιόνιο και νότια της Κρήτης. Αυτός
ο διαγωνισµός λήγει στις 14 Ιουλίου. Πιστεύουµε ότι θα υπάρξει
καλή συµµετοχή. Θα κρίνουµε τις συµµετοχές αυτές και θα προ-
ωθήσουµε αυτόν το διαγωνισµό µε βάση το εθνικό συµφέρον.
Πιστεύουµε ότι έτσι θα ανοίξει ένας δρόµος για την έρευνα και
εξόρυξη υδρογονανθράκων από αυτά τα θαλάσσια οικόπεδα στη
χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς. 
Κύριε Κασιδιάρη, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα ήθελα λίγη ανοχή στον χρόνο παρα-

καλώ, γιατί ασφαλώς και έχω θέσει πολλά ερωτήµατα, αλλά εξή-
γησα και τους λόγους. Μακάρι να είχα τη δυνατότητα να ήµουν
καθηµερινά στη Βουλή, όπως συµβαίνει στα δηµοκρατικά πολι-
τεύµατα, που οι Βουλευτές είναι στη Βουλή και δεν είναι στη φυ-
λακή, ούτως ώστε κάθε µέρα να έχω ένα διαφορετικό θέµα να
το αναλύω µε περισσότερα δεδοµένα, για να αναγκάζω και την
Κυβέρνηση να δώσει περισσότερα στοιχεία. 

Γιατί, ασφαλώς, αυτές οι γενικότητες που ανέλυσε ο Υπουρ-
γός µόλις τώρα ήταν πολύ σωστές. Βεβαίως είναι υπέρ του εθνι-
κού συµφέροντος να ανοίξει ο νότιος διάδροµος, να περάσει το
ρωσικό φυσικό αέριο από την Ελλάδα και να γίνει η Ελλάδα ενερ-
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γειακός κόµβος. Συµφωνούµε απόλυτα µε αυτό. 
Αλλά εδώ είχαµε επίσκεψη πολύ συγκεκριµένου Αµερικανού

παράγοντα, Eβραιο-αµερικανού για να είµαστε ακριβείς, δηλαδή
Αµερικανού εβραϊκής καταγωγής, του Έιµος Χοκστάιν, ο οποίος
ήρθε εδώ και αυτό που λένε οι πάντες, αυτό που εγράφη στον
Τύπο και δεν διαψεύστηκε -να µου το διαψεύσετε εσείς αν είναι
ψευδές- είναι ότι τράβηξε το αυτί της Κυβέρνησης, ότι πίεσε την
Κυβέρνηση απειλώντας ότι δεν πρέπει να γίνει ο αγωγός αυτός,
δηλαδή δεν πρέπει να δώσει δρόµο η Ελλάδα στη Ρωσία για να
περάσει το φυσικό αέριό της στην Ευρώπη. 

Εδώ µιλάµε για µείζονα ζητήµατα, για την εθνική κυριαρχία της
χώρας, για την εθνική ανεξαρτησία της χώρας και πρέπει στη
Βουλή να δοθούν συγκεκριµένες απαντήσεις. Τι συνέβη µε την
επίσκεψη αυτού του Αµερικανού παράγοντα και αν είµαστε εν
τέλει εθνικά ανεξάρτητο κράτος και αποφασίζουµε τι θα γίνεται
στην επικράτειά µας ή µας το επιβάλλουν ξένοι παράγοντες. 

Υπενθυµίζω ότι το 2012 για το ίδιο θέµα είχε έρθει στην Ελ-
λάδα απεσταλµένος του State Department ο Ρίτσαρντ Μόρνινγκ-
σταρ, ο οποίος είχε πει: «Μην κάνετε καµµία µονοµερή ενέργεια
εις ό,τι αφορά τους υδρογονάνθρακες νοτίως της Κρήτης». Γιατί
εκεί είναι ο µεγάλος θησαυρός της Ελλάδος, γιατί εκεί η
Deutsche Bank έχει µιλήσει για 360 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Και είδαµε δηλώσεις κυβερνητικών παραγόντων, του Υπουρ-
γού Άµυνας, τις οποίες θα χαρακτηρίσω τουλάχιστον αστείες.
Έγινε πρόταση στην αµερικανική πλευρά για εκµετάλλευση των
κοιτασµάτων σε ποσοστό 50% σε κάθε πλευρά, χωρίς να έχει
εξουσιοδότηση από κανέναν. Είδαµε τώρα αναφορές ότι θα δώ-
σουµε βάση, λέει, στην Κάρπαθο στους Αµερικάνους. Αν αυτές
είναι κυβερνητικές θέσεις να έρθετε να τα πείτε εδώ στη Βουλή,
να µη γίνονται δηλώσεις δηµοσίως σε διεθνή fora και σε ξένα
µέσα ενηµέρωσης. 

Και βέβαια, εδώ τώρα, επειδή είναι πολλά τα ζητήµατα τα
οποία τίθενται, είπατε κάποια πράγµατα για την επιχείρηση στη
Χαλκιδική, για την επένδυση, όπως είπατε. Όταν κάνατε επίκαιρη
επερώτηση ο ΣΥΡΙΖΑ, που κατακεραύνωσαν όλοι οι Βουλευτές
του προεκλογικά, όταν ήταν Αντιπολίτευση, το συγκεκριµένο
έργο, τότε δεν ήταν επένδυση. Αλλά είναι ληστρική επένδυση,
αν θέλετε, είναι µία επένδυση για να κονοµάνε οι αλλοδαποί
επενδυτές της «EL DORADO» και η οικογένεια Μπόµπολα στην
Ελλάδα, η οποία δεν καταστρέφει µόνο το φυσικό περιβάλλον
της χώρας, κυρίως διαλύει το δηµόσιο συµφέρον. Κι εκεί είναι
µείζονα τα προβλήµατα που προκύπτουν. 

Και αυτές οι ανακλήσεις αδειών έγιναν καθαρά για επικοινω-
νιακούς λόγους και άνευ ουσίας, για να δείξει στο κοινό της η
Κυβέρνηση ότι δήθεν θέλει να ελέγξει τα µεγάλα συµφέροντα.
Εγώ αυτό που γνωρίζω είναι ότι η συγκεκριµένη σύµβαση δεν
έχει καταγγελθεί και δεν πρόκειται να καταγγελθεί και από τον
ελληνικό ορυκτό πλούτο θα τα κονοµάνε κάποιοι µε συγκεκρι-
µένα συµφέροντα και µε «αριστερή» Κυβέρνηση.

Και την αποφασιστικότητα που λέτε ότι επιδείξατε δεν την εί-
δαµε. Είδαµε πράγµατι, όπως είπατε, ότι τα κανάλια προβάλανε
κάποιες συγκεντρώσεις των εργαζοµένων, επειδή ακριβώς αυτοί
που έχουν τα κανάλια έχουν και τις συγκεκριµένες επενδύσεις,
αλλά καµµία αποφασιστικότητα δεν είδαµε. Αποφασιστικότητα
θα σήµαινε καινούργιος διαγωνισµός και όποιος δώσει τα περισ-
σότερα λεφτά να πάρει τη δουλειά και πάντα µε σεβασµό στο
φυσικό περιβάλλον.

Εις ό,τι αφορά τον αγωγό ασφαλώς είναι επιτακτική ανάγκη
για την Ελλάδα να περνούν αγωγοί από το έδαφός της. Είναι επι-
τακτική ανάγκη για την Ελλάδα να αναβαθµιστεί γεωπολιτικά,
γιατί µόνο µέσω της γεωπολιτικής αναβάθµισης θα λυθεί και το
µείζον οικονοµικό πρόβληµα της χώρας. 

Εις ό,τι αφορά τα Σκόπια βεβαίως, θα πρότεινα εδώ µέσα στη
Βουλή να τα λέµε Σκόπια. Δεν υπάρχει λόγος να τα λέµε FYROM,
όπου εκεί περιλαµβάνεται και το συνθετικό «Μακεδονία». Είναι
Σκόπια και δεν έχουν καµµία σχέση µε την ελληνική Μακεδονία.

Και εις ό,τι αφορά βεβαίως τα κοιτάσµατα της δυτικής Ελλά-
δος στο Ιόνιο Πέλαγος, όπου γίνεται διαγωνισµός, έχει προκύψει,
όπως ξέρετε, ένα µείζον ζήτηµα µε τους Αλβανούς, οι οποίοι
στην ουσία πληρώθηκαν από την τουρκική κυβέρνηση. Παλαι-
ότερα το ακυρωτικό τους δικαστήριο ακύρωσε τη συµφωνία µε

την Ελλάδα µε την ΑΟΖ και τώρα έχει προκύψει µείζον ζήτηµα
εκεί µε τις αλβανικές διεκδικήσεις σε βάρος της Ελλάδας, το
οποίο δηµιουργεί πρόβληµα ακόµη και στην εκµετάλλευση των
υδρογονανθράκων. 

Τέλος, αυτήν την αποφασιστικότητα που είπατε σε όλα αυτά
τα µείζονα εθνικά ζητήµατα δεν τη βλέπουµε. Είναι ωραία αυτά
τα λόγια που ακούµε, αλλά δεν τη βλέπουµε. Δεν άκουσα από
εσάς, για παράδειγµα, τώρα συγκεκριµένο χρονικό πλαίσιο. Πότε
η Ελλάδα θα πάρει χρήµατα από αυτήν την ιστορία; Πότε επιτέ-
λους θα µπει τρυπάνι στο Αιγαίο Πέλαγος, νοτίως της Κρήτης,
στο Ιόνιο Πέλαγος; 

Είχατε πει προεκλογικά ότι θα σκίζατε τα µνηµόνια, όπως εί-
χατε πει ότι θα σκίζατε και τις συµβάσεις αυτές µε το Μπόµπολα,
µε την «EL DORADO» κ.λπ.. Τελικά δεν σκίστηκε απολύτως τί-
ποτα από όλα αυτά. Σήµερα έρχονται νέα µνηµόνια στη χώρα και
οφείλω να θέσω και αυτήν την ερώτηση κλείνοντας. Έχω την
υποχρέωση να θέσω αυτήν την ερώτηση, γιατί είστε Υπουργός,
είστε και Βουλευτής, εκπροσωπείτε µία αριστερή πτέρυγα της
Κυβέρνησης. 

Τι θα γίνει επιτέλους µε αυτήν την υπόθεση του νέου µνηµο-
νίου, που είναι δεδοµένο πως έρχεται; Τα µέτρα είναι δεδοµένα
περί ΕΝΦΙΑ, περί αυξήσεως ΦΠΑ. Αυτά είναι γνωστά τα γνωρί-
ζουν οι πάντες, όλοι οι Έλληνες πολίτες. Πρέπει να δεσµευτείτε
κι εσείς για το τι θα κάνετε, κύριε Υπουργέ, ως Βουλευτής, ως
Υπουργός, ως εκπρόσωπος Ελλήνων πολιτών, ως εκπρόσωπος
–επαναλαµβάνω- µίας πτέρυγας που εµφανίζεται ως αριστερή.
Τι θα κάνετε; Θα τα ψηφίσετε αυτά τα µνηµόνια, όπως ψηφίσατε
τον Προκόπη Παυλόπουλο για παράδειγµα για την Προεδρία της
Δηµοκρατίας;

Όλα αυτά τα ζητήµατα άπτονται της επίκαιρης ερώτησής µου,
διότι άπτονται της εθνικής κυριαρχίας της χώρας, της εθνικής
µας ανεξαρτησίας, που πηγάζει πάντα από τα οικονοµικά έσοδα
που µπορεί να έχει η Ελλάδα από τον ορυκτό της πλούτο. Εδώ
και δεκαετίες ο ορυκτός πλούτος της πατρίδας µας δεν εκµεταλ-
λεύεται προς όφελος των Ελλήνων πολιτών, αλλά προς όφελος
και ξένων παραγόντων. Στόχος, θα έλεγα, ως επί το πλείστον
αυτής της υπόθεσης είναι, µετά την αφαίµαξη της χώρας από
µετρητά, µετά την ισοπέδωσή µας και τη µετατροπή µας σε αποι-
κία χρέους, η εκµετάλλευση αυτού του ορυκτού πλούτου από
ξένα κέντρα εξουσίας, από διεθνείς τοκογλύφους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Κατ’ αρχάς, εδώ
εκπροσωπώ την Κυβέρνηση και όχι καµµία πτέρυγά της. Η Κυ-
βέρνηση λειτουργεί συλλογικά, έχει συλλογική πολιτική και εγώ
αυτήν τη στιγµή αυτήν τη συλλογική πολιτική αποτυπώνω και εκ-
φράζω.

Θα ήθελα να σας πω ότι δεν δεχόµαστε µαθήµατα πατριωτι-
σµού. Προσπαθούµε µε όλες µας τις δυνάµεις να υπηρετήσουµε
την πατρίδα µας και τον ελληνικό λαό και αυτό κάνουµε τρεις
µήνες κάτω από πολύ σκληρές και δύσκολες συνθήκες. Οι δια-
πραγµατεύσεις τις οποίες κάνουµε είναι γιατί δεν θέλουµε να πα-
ραδοθούµε και θέλουµε µία συµφωνία η οποία να είναι συµβατή
µε το πρόγραµµά µας και να µπορεί να δώσει τη δυνατότητα να
σταθεί όρθια η χώρα µας και στον ελληνικό λαό να ξεφύγει από
την κρίση.

Κανείς δεν τράβηξε το αυτί της Κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση δεν
δέχεται να της τραβήξει κανένας το αυτί. Εµείς µονοµερώς προ-
χωρήσαµε στην αποδοχή του αγωγού µε ρωσικό φυσικό αέριο
και τον στηρίξαµε αυτόν τον αγωγό.

Προσωπικά έκανα σηµαντικές επαφές και συνεργασίες στη
Μόσχα, για να προωθήσω αυτόν τον αγωγό και να τον στηρίξω.
Το ίδιο έκανε στη συνέχεια σε κεντρικό επίπεδο ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός της χώρας. Και τα κάναµε αυτά χωρίς να ρωτήσουµε
κανέναν και πολύ περισσότερο χωρίς να ρωτήσουµε τους υπε-
ρατλαντικούς συµµάχους µας.

Βεβαίως, ξέρουµε τις θέσεις τους, τις οποίες µάς γνωστοποί-
ησαν και σε συναντήσεις που µε δική τους πρωτοβουλία είχαµε.
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Οι θέσεις αυτές εκφράζουν τα δικά τους συµφέροντα και τις
δικές τους προτεραιότητες. Εµείς, όµως, ακολουθούµε µία πο-
λιτική που έχει ένα και µοναδικό γνώµονα, το εθνικό µας συµφέ-
ρον. 

Η Ελλάδα, όπως έχω πει πολλές φορές και θα το πω ξανά, δεν
είναι ούτε προτεκτοράτο, ούτε Μπανανία. Είναι ανεξάρτητη χώρα
και ακολουθεί πλέον µία ανεξάρτητη, πολυδιάστατη πολιτική
εξωτερικών, οικονοµικών και θα πρόσθετα και ενεργειακών σχέ-
σεων.

Όσον αφορά στις Σκουριές, τίποτα δεν κάναµε για επικοινω-
νιακούς λόγους. Αυτά τα οποία κάναµε σχετικά µε την «EL DO-
RADO» και όσα κάναµε στις Σκουριές ήταν ουσιαστικές πρωτο-
βουλίες και ουσιαστικές παρεµβάσεις. Γι’ αυτό, άλλωστε, είδατε
τις γνωστές αντιδράσεις από την εταιρεία και απ’ όσους στηρί-
ζουν τα συµφέροντα της εταιρείας σε αυτήν τη χώρα.

Εµείς αυτό που θέλουµε να προστατεύσουµε είναι η δηµοκρα-
τική νοµιµότητα, όπως σας είπα, να προστατέψουµε το περιβάλ-
λον, να προστατέψουµε το δηµόσιο συµφέρον. Για εµάς η «EL
DORADO» δεν είναι πάνω από τους νόµους και πάνω από τις κυ-
βερνήσεις. Αυτή είναι η θέση µας και αυτήν τη θέση θα ακολου-
θήσουµε µέχρι τέλους.

Σας είπα, επίσης, ότι στα µέσα Ιουλίου τελειώνουν οι διαγωνι-
σµοί τους οποίους έχουµε προκηρύξει για τα είκοσι θαλάσσια οι-
κόπεδα. Από εκεί και πέρα, φαντάζοµαι ότι µε τη συµµετοχή που
θα υπάρξει, θα δοθούν µε βάση το εθνικό συµφέρον οι σχετικές
αδειοδοτήσεις για έρευνα και εξαγωγή υδρογονανθράκων.

Βεβαίως, πρέπει να ξέρετε ότι αν δοθούν αυτές οι αδειοδοτή-
σεις, που ελπίζω να δοθούν και να έχουµε καλή συνέχεια, δεν
σηµαίνει ότι από τον άλλο µήνα θα έχουµε εξαγωγή πετρελαίου
από τα ελληνικά θαλάσσια οικόπεδα. Είναι µια αρκετά µακρά δια-
δικασία. Οι έρευνες διαρκούν αρκετό χρόνο και πολύ περισσό-
τερο, βεβαίως, η εκµετάλλευση υδρογονανθράκων, εφόσον
διαπιστωθούν, βεβαίως, εκµεταλλεύσιµα κοιτάσµατα.

Αυτή η υπόθεση, βεβαίως, όπως καταλαβαίνετε, θέλει χρόνο.
Όµως, η προετοιµασία από τώρα, η προσπάθεια να ολοκληρωθεί
η διαδικασία όσο το δυνατόν ταχύτερα και η στήριξη αυτής της
διαδικασίας θα αποφέρουν σίγουρα κάποια θετικά αποτελέ-
σµατα, τα οποία ελπίζουµε να είναι τα µεγαλύτερα δυνατά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που
οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεννέα µαθήτριες και µα-
θητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 6ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Παλαιού Φαλήρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενη είναι η πέµπτη µε αριθµό 131/21-4-2015 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον
Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την έναρξη του προγράµµατος «Εξοικο-
νόµηση κατ’ Οίκον» στο πλαίσιο του Συµφώνου Εταιρικής Σχέσης
(ΣΕΣ-νέο ΕΣΠΑ) 2014-2020 και επανεκκίνηση της οικοδοµικής
δραστηριότητας. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Λα-
φαζάνης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι θε-

τική εξέλιξη ότι σήµερα βρίσκεστε εδώ, µετά από τρεις αναβο-
λές, για να απαντήσετε στην επίκαιρη ερώτησή µου, καθώς και
στην αγωνία περίπου τριάντα χιλιάδων οικογενειών και νοικοκυ-
ριών. 

Πιστεύω ότι έχουν ήδη προηγηθεί οι κατάλληλες ενέργειες
από το Υπουργείο σας, ώστε να σηµατοδοτηθεί η επανεκκίνηση
του προγράµµατος «Εξοικονόµηση κατ’ Οίκον». Είναι ένα πρό-
γραµµα συγχρηµατοδοτούµενο από ευρωπαϊκούς πόρους, το ελ-
ληνικό δηµόσιο και τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα που κλήθηκαν

να συµµετέχουν σε αυτό. 
Η ενεργειακή αποδοτικότητα του κτηριακού αποθέµατος της

χώρας αποτελεί άλλωστε κεντρικό στόχο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και έχει εκφραστεί από τις οδηγίες του 2010 και του 2012. 

Ο στόχος του προγράµµατος είναι η µείωση της κατανάλωσης
ενέργειας στον οικιακό τοµέα. Πρόκειται δηλαδή για ένα πρό-
γραµµα ουσιαστικής σηµασίας για την απεξάρτηση από την εκ-
µετάλλευση των ορυκτών καυσίµων, για τη στροφή σε πηγές
ενέργειας φιλικές, προστατευτικές προς το περιβάλλον και βε-
βαίως για την εξοικονόµηση ενεργειακών πόρων. 

Από την ηµέρα δηµοσίευσής του έτυχε ευρύτατης αποδοχής
από την ελληνική κοινωνία. Μάλιστα, ήταν τόσο µεγάλο το ενδια-
φέρον που το Υπουργείο αναγκάστηκε να διευρύνει τις κατηγο-
ρίες των υπό ένταξη κατοικιών και να τροποποιήσει τις εισοδη-
µατικές κατηγορίες των δικαιούχων µε επιδοτούµενες δαπάνες
για αντικατάσταση κουφωµάτων και τοποθέτηση συστηµάτων
σκίασης, τοποθέτηση θερµοµόνωσης στο κτηριακό κέλυφος,
συµπεριλαµβανοµένου του δώµατος της στέγης και της πυλωτής
και την αναβάθµιση του συστήµατος θέρµανσης και του συστή-
µατος παροχής ζεστού νερού χρήσης.

Οι πολίτες µπόρεσαν να αναβαθµίσουν ενεργειακά την κατοι-
κία τους µε βάση τις προδιαγραφές του Κανονισµού Ενεργει-
ακής Απόδοσης Κτηρίων και να περιορίσουν τα έξοδά τους.

Είναι ένα πρόγραµµα, λοιπόν, ζωτικής σηµασίας για τον κατα-
σκευαστικό κλάδο, ο οποίος όχι απλά επλήγη από την οικονοµική
κρίση, αλλά ο οποίος έχει ήδη καταρρεύσει, µε αποτέλεσµα όλοι
όσοι ασχολούνται σήµερα να είναι άνεργοι.

Κατόπιν αυτών, κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ, αν προτίθεστε να
επανεκκινήσετε εκ νέου το πρόγραµµα «Εξοικονόµηση κατ’ Οί-
κον»; Αν ναι, ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα που θα ακολουθηθεί
για την προκήρυξή του και πόσα νοικοκυριά προβλέπεται να
ωφεληθούν; Δεύτερον, πώς θα χειριστείτε τις περίπου τριάντα
χιλιάδες αιτήσεις που βρίσκονται σε εκκρεµότητα και τι γίνεται
µε τις νέες υπαγωγές στο πρόγραµµα; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε και ε-

µείς, κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Επειδή υπάρχει
και άλλη µία ερώτηση, η οποία έχει περίπου το ίδιο θέµα, θα µπο-
ρούσαµε να…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θέλετε να τις συζητή-
σουµε µαζί;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ναι, γιατί θα επα-
ναλάβουµε τα ίδια πράγµατα ίσως. Είναι παρεµφερείς ερωτή-
σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εννοείτε την ερώτηση
του κ. Δανέλλη;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Μάλιστα, κύριε
Πρόεδρε.

Δεν ξέρω αν συµφωνείτε, κύριε Δανέλλη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι, συµφωνώ. Αυτό ήθελα να το

προτείνω και εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Δανέλλη, θέλετε

να την αναπτύξετε τώρα και να απαντήσει µετά ο κύριος Υπουρ-
γός, για να εξοικονοµήσουµε και χρόνο;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Νοµίζω ότι αυτό είναι λογικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία.
Κατόπιν αυτού, ταυτόχρονα µε την ερώτηση του κ. Κωνσταν-

τόπουλου θα συζητηθεί και η τέταρτη µε αριθµό 1127/26-3-2015
ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου του Ποταµιού κ. Σπυρίδωνος
Δανέλλη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τις καθυστερήσεις πλη-
ρωµών του προγράµµατος «Εξοικονόµηση κατ’ Οίκον».

Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Πριν από αυτό, όµως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου επι-

τρέψετε να αναφερθώ στην καταγγελία και τους γενικούς αφο-
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ρισµούς του κ. Παππά, γιατί το θέµα είναι αρκούντος σοβαρό. 
Θέλω να δηλώσω πολύ σύντοµα ότι εµείς, το Ποτάµι, καταδι-

κάζουµε κάθε πράξη βίας, ανεξαρτήτως έντασης και ανεξαρτή-
τως από πού προέρχεται, χωρίς αστερίσκους.

Θεωρούµε ότι η αλά καρτ αντιµετώπιση και καταδίκη της βίας
βεβαίως δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή και δεν βοηθά είτε η βία
αφορά την τροµοκράτηση πολιτών για τα πιστεύω τους είτε γιατί
προέρχεται από ξεκαθάρισµα λογαριασµών νύχτας. Νοµίζω ότι
τα αρµόδια Υπουργεία και η συντεταγµένη πολιτεία οφείλει -και
θα το κάνει- να ξεκαθαρίσει αυτήν την ενέργεια, την οποία µας
κατήγγειλε ο κ. Παππάς.

Όσον αφορά την ερώτησή µου η πληθώρα των σχετικών ερω-
τήσεων δείχνει και το µέγεθος του προβλήµατος αλλά και τη δη-
µοφιλία του συγκεκριµένου προγράµµατος.

Κύριε Υπουργέ, η ισχύουσα ευρωπαϊκή οδηγία για την ενερ-
γειακή αποδοτικότητα θεσπίζει κάποια συγκεκριµένα µέτρα για
την επίτευξη του µη δεσµευτικού στόχου της µείωσης της ετή-
σιας κατανάλωσης ενέργειας κατά 20% µέχρι το 2020 στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Βέβαια, όπως είπα και λίγο πριν, τα µέτρα είναι µη δεσµευτικά.
Όµως η επιτροπή διατηρεί το δικαίωµα, εάν δεν επιτυγχάνονται
οι στόχοι, να προχωρήσει σε δεσµευτικά µέτρα. 

Η υφιστάµενη οδηγία νοµίζω ότι είναι χρήσιµο να πούµε ότι
προβλέπει, πρώτον, καθορισµό ενδεικτικών εθνικών στόχων εξοι-
κονόµησης ενέργειας για κάθε κράτος-µέλος. Δεύτερον, υπο-
χρέωση των κρατών-µελών για εξοικονόµηση κατά 1,5% ετησίως
της ενέργειας που προέρχεται από ορυκτά καύσιµα. Τρίτον,  την
υποχρέωση ανακαίνισης κάθε χρόνο του 30% του εµβαδού των
δηµοσίων κτηρίων.

Δεν ξέρω σε τι βαθµό και µε τις συγκεκριµένες δηµοσιονοµικές
συνθήκες βεβαίως που αντιµετωπίζει η χώρα µας προωθούνται
από τον υφιστάµενο σχεδιασµό τα επιµέρους συγκεκριµένα
µέτρα εξοικονόµησης ενέργειας. Το συγκεκριµένο πρόγραµµα
στο οποίο αναφερόµαστε είπα και λίγο πριν ότι είναι εξαιρετικά
δηµοφιλές, αλλά δεν ξέρω πού βρίσκεται σήµερα και δικαίως οι
πολίτες οι οποίοι εντάχθηκαν σε αυτόν το σχεδιασµό αγωνιούν
και ανησυχούν, διότι έκαναν επενδύσεις. Ήδη υπάρχουν αιτήσεις
ενταγµένες στο πρόγραµµα από το 2012 στην Κρήτη -φαντάζο-
µαι και σε άλλες περιοχές της Ελλάδας- που δεν έχουν ακόµη
ικανοποιηθεί, παρ’ ότι είχαν εγκριθεί. 

Νοµίζω ότι είναι χρήσιµο να πούµε ότι µονάχα τριάντα χιλιάδες
είχαν ενταχθεί σε αυτό το πρόγραµµα, παρ’ ότι δύο εκατοµµύρια
επτακόσιες χιλιάδες κατοικίες στη χώρα µας στερούνται κάθε εί-
δους µόνωσης. Άρα το πρόβληµα είναι πολύ µεγάλο και δεν µπο-
ρεί να καλυφθεί µόνο από ένα πρόγραµµα µε τα χαρακτηριστικά
του «Εξοικονόµηση κατ’ Οίκον». 

Θα ήθελα την άποψη του κυρίου Υπουργού για το πώς σκο-
πεύει το Υπουργείο να αντιµετωπίσει ένα τόσο µεγάλο πρό-
βληµα, το οποίο έχει πολλές προεκτάσεις και που η λύση του θα
απαντούσε σε πάρα πολλά ζητήµατα και όχι µόνο στα περιβαλ-
λοντικά ζητούµενά µας, αλλά θα αναθέρµανε και πολλούς κλά-
δους που σήµερα χειµάζονται, οι οποίοι έχουν να κάνουν µε την
οικοδοµή. 

Επίσης, πρέπει να πω ότι εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να πε-
ράσουµε πολύ γρήγορα σε ένα νέο µοντέλο, το οποίο θα χρηµα-
τοδοτείται από την ίδια την εξοικονόµηση ενέργειας. Υπάρχουν
καλές πρακτικές στην υπόλοιπη Ευρώπη και νοµίζω ότι ήρθε ο
καιρός να τις συζητήσουµε και εδώ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Πράγµατι, το
πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον» είναι ένα θετικό πρό-
γραµµα, το οποίο βρήκε αρκετά µεγάλη απήχηση στην ελληνική
κοινωνία, αφού έγιναν κάποιες διορθώσεις στο πρόγραµµα, του
οποίου η επιδότηση αυξήθηκε και στις χαµηλότερες εισοδηµα-
τικές τάξεις έφτασε στο 70% η δωρεάν επιχορήγηση για δράσεις
και δραστηριότητες εξοικονόµησης ενέργειας σε κατοικίες. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι µέσα σε συνθήκες οικονοµικής κρί-

σης και δυσπραγίας η προσπάθεια να επωφεληθούν οι πολίτες
από αυτό το πρόγραµµα ήταν αρκετά µεγάλη και θα έλεγα δι-
καιολογηµένα µεγάλη. Το πρόγραµµα αυτό έχει καλύψει στην
προγραµµατική περίοδο 2007-2014, περίπου, πενήντα χιλιάδες
πολίτες, πενήντα χιλιάδες κατοικίες, θα λέγαµε. 

Αυτός είναι ένας σηµαντικός αριθµός. Βεβαίως, όµως, πρέπει
να πούµε ότι οι αιτήσεις για ένταξη στο πρόγραµµα ήταν πολύ
περισσότερες και δυστυχώς αδικαιολόγητα εγένοντο δεκτές από
ένα σηµείο και πέρα, διότι ήταν γνωστό ότι οι πόροι του προ-
γράµµατος ήταν περιορισµένοι και δεν µπορούσαν να καλυ-
φθούν οι αιτούντες.

Εποµένως από ένα σηµείο και πέρα, για να µην ταλαιπωρούν-
ται οι πολίτες και για να µην επιφορτίζονται µε κάποια βάρη, θα
έπρεπε να είναι ενηµερωµένοι ότι το πρόγραµµα δεν έχει πόρους
για να εξυπηρετήσει όλες τις αιτήσεις και συνεπώς να µην υφί-
στανται αυτήν την ταλαιπωρία ή τουλάχιστον να µην έχουν προσ-
δοκία ένταξης, λόγω ελλείψεως πόρων. 

Αυτήν την ώρα έχουν καταβληθεί συστηµατικές προσπάθειες,
θα έλεγα, για να µπορέσουν να δίδονται κανονικά και οι επιχο-
ρηγήσεις και οι δανειακές υποχρεώσεις για την εκπλήρωση του
προγράµµατος. Υπήρχαν, πράγµατι, στο προηγούµενο διάστηµα
σηµαντικές καθυστερήσεις για την εκταµίευση αυτών των επιχο-
ρηγήσεων, οι οποίες ταλαιπωρούσαν τους πολίτες και βεβαίως,
τους ζηµίωναν.

Με τις προσπάθειες που έχουν καταβληθεί, ιδιαίτερα το τελευ-
ταίο διάστηµα, έχει οµαλοποιηθεί η ροή των χρηµατοδοτήσεων
σε µεγάλο βαθµό και νοµίζω ότι σε λίγο θα αποκατασταθεί πλή-
ρως η εύρυθµη λειτουργία του προγράµµατος, ώστε οι πολίτες
να µπορούν να παίρνουν έγκαιρα, εµπρόθεσµα και κανονικά τις
επιχορηγήσεις και τις δανειακές δόσεις.

Όσον αφορά τώρα το µέλλον, βεβαίως σχεδιάζουµε το πρό-
γραµµα να συνεχιστεί. Υπάρχουν πόροι γι’ αυτό, όπως θα υπάρ-
ξουν και πόροι που θα προστίθενται λόγω της εξυπηρέτησης των
δανειακών υποχρεώσεων του προηγούµενου διαστήµατος. Πι-
στεύουµε ότι στο πρόγραµµα αυτό θα µπορέσουν το επόµενο
διάστηµα να ενταχθούν πάνω από σαράντα χιλιάδες πολίτες. Θέ-
λουµε αυτό το πρόγραµµα βεβαίως να το αναµορφώσουµε, να
φτιάξουµε έναν νέο οδηγό. 

Η βασική µας κατεύθυνση είναι το πρόγραµµα αυτό να προ-
σανατολιστεί στις πιο χαµηλές εισοδηµατικές τάξεις, στα πιο
φτωχά λαϊκά στρώµατα της ελληνικής κοινωνίας και αυτή θα
είναι µια ιδιαιτερότητα της νέας προγραµµατικής περιόδου για
το πρόγραµµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Ακολουθούν οι δευτερολογίες των συναδέλφων. 
Πρώτος θα λάβει τον λόγο ο κ. Κωνσταντόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω

ότι πριν από λίγες ηµέρες πραγµατοποιήθηκαν κάποιες συναν-
τήσεις µεταξύ του Γενικού Γραµµατέα Βιοµηχανίας και του Γενι-
κού Γραµµατέα Ενέργειας και Ορυκτών Πρώτων Υλών µε εκ-
προσώπους της ΠΟΕΒΥ, προφανώς για να δείτε πώς θα ενταχθεί
στο πρόγραµµα και η χρήση βελτιωµένων προϊόντων ενεργει-
ακών υαλοπινάκων. Παρ’ όλα αυτά, τα ερωτήµατα είναι πολλά.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεν είµαι ο µόνος Βουλευτής που
απευθύνεται σε εσάς για το ζήτηµα αυτό. Έχουν απευθυνθεί και
άλλοι συνάδελφοι, γιατί είναι κοινή η διαπίστωση όλων µας ότι
επείγει άµεσα να βρεθεί λύση στο πρόβληµα.

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει µεγάλη πίεση από όσους έχουν αιτη-
θεί να συµµετάσχουν στο πρόγραµµα, αλλά και όσους θέλουν
να αιτηθούν, να µάθουν τις πραγµατικές σας προθέσεις σχετικά
µε το πρόγραµµα οικιακής εξοικονόµησης. 

Στη Λετονία δηλώσατε ότι η βελτίωση της ενεργειακής από-
δοσης δεν λέει απολύτως τίποτε για πολίτες και νοικοκυριά που
στερούνται πλήρως ενεργειακών πόρων, αλλά ίσως και για αδύ-
ναµες οικονοµίες που πιέζονται από τη στασιµότητα και την ύφε-
ση.

Αυτό, κύριε Υπουργέ, τι σηµαίνει; Είναι έµµεση αντίθεσή σας
στο πρόγραµµα «Εξοικονόµηση κατ’ Οίκον»; Είναι ο λόγος που
καθυστερεί το πρόγραµµα και καθυστερούν µαζί του και οι πλη-
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ρωµές των αιτήσεων τελικής εκταµίευσης; Τι συµβαίνει; Πείτε
µας πού έχει κολλήσει η διαδικασία. Διότι πολλοί επαγγελµατίες
που ανέλαβαν την ενεργειακή αναβάθµιση των κατοικιών πολλών
δικαιούχων δεν έχουν πάρει ακόµη τα χρήµατα που δαπάνησαν
για τις τεχνικές εργασίες τους. Αυτοί οι άνθρωποι όχι µόνο δεν
έχουν πληρωθεί, αλλά έχουν βρεθεί ξαφνικά να χρωστούν και
τους σφραγίζονται επιταγές. Βρίσκονται στην κατάσταση να δια-
λύονται τα σπίτια τους, διότι αφιέρωσαν εργατοώρες, εξέδωσαν
παραστατικά παροχής υπηρεσιών, εξόφλησαν τους προµηθευ-
τές, κλήθηκαν να αποδώσουν τον ΦΠΑ που δεν έχουν εισπράξει
και τον απέδωσαν από την τσέπη τους και, βεβαίως, φορολογή-
θηκαν από το πρώτο ευρώ για χρήµατα τα οποία δεν έλαβαν
ποτέ. 

Όπως καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ, και επειδή η Κυβέρνηση
έχει ιδιαίτερη ευαισθησία ως προς την αποκατάσταση των αδι-
κιών, είναι κρίσιµο γι’ αυτούς τους ανθρώπους να µάθουν πότε
θα πληρωθούν. 

Όσον αφορά τις αιτήσεις, οι οποίες βρίσκονται σε εκκρεµό-
τητα, έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία µε την ΕΤΕΑΝ, έχουν εκδο-
θεί µε ίδια έξοδα τα πιστοποιητικά ενεργειακής απόδοσης µε
κόστος 250 ως 300 ευρώ έκαστο κατά µέσο όρο και αναµένουν
δώδεκα και πλέον µήνες την υπαγωγή τους στο πρόγραµµα.

Δεν είναι ώρα πλέον για επικοινωνιακά παιχνίδια, είναι ώρα για
σηµαντικές αποφάσεις, διότι, κύριε Υπουργέ, η επανεκκίνηση του
προγράµµατος σηµαίνει επανεκκίνηση της οικοδοµής, σηµαίνει
επανεκκίνηση της οικονοµίας, σηµαίνει ρευστότητα στην αγορά,
σηµαίνει στροφή στην κανονικότητα. 

Οι πολίτες περιµένουν τις ενέργειές σας για το πότε θα γίνουν
οι πληρωµές και πότε θα γίνουν οι νέες υπαγωγές. Πείτε µας µια
ηµεροµηνία, διότι όλοι αυτοί οι δικαιούχοι και οι οικογένειές τους
βρίσκονται σε απόγνωση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι που η Κυβέρνηση αναθεώρησε τις αρχικές απόψεις

της για το πρόγραµµα «Εξοικονόµηση κατ’ Οίκον». Χαίροµαι επί-
σης και για αυτά που άκουσα από τον κύριο Υπουργό, ότι πρό-
κειται να αναθερµανθεί το πρόγραµµα αυτό στην εξέλιξή του.

Βεβαίως, όταν αναφέρθηκα σε περιπτώσεις εγκεκριµένων και
ενταγµένων στο πρόγραµµα αιτήσεων που δεν εξυπηρετούνται,
ακόµα και αν έρχονται από το µακρινό 2012, εννοούσα όχι τις
υπεράριθµες που πιθανώς εγκρίθηκαν παρά τα δηµοσιονοµικά
δεδοµένα. 

Έτσι, λοιπόν, υπάρχουν µεγάλες εκκρεµότητες από το παρελ-
θόν που πρέπει να καλυφθούν, γιατί ισχύουν αυτά που ο συνά-
δελφος λίγο πριν εξέθεσε. Βέβαια, όπως είπαµε, το «Εξοικονό-
µηση κατ’ Οίκον» αφορά έναν πολύ περιορισµένο αριθµό, όσο
και αν φάνηκε ότι είναι ένα επιτυχηµένο πρόγραµµα.

Δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ, αν έχετε υπ’ όψιν σας και κάποιες
συγκεκριµένες προτάσεις της «GREENPEACE» που πρόσφατα
έδωσε στη δηµοσιότητα για το µεγάλο ζήτηµα της εξοικονόµη-
σης ενέργειας, οι οποίες αναφέρονται σε ένα πρόγραµµα ανα-
βάθµισης τουλάχιστον ενός εκατοµµυρίου οικιών µέσα σε βάθος
χρόνου µιας δεκαετίας. Συγκεκριµένα, συζητά για εξοικονόµηση
9 δισεκατοµµυρίων ευρώ που θα ελαφρύνουν κυρίως νοικοκυριά
και µικροµεσαίες επιχειρήσεις από τη διαφορά κόστους της
απαιτούµενης ενέργειας και, βεβαίως, θα δηµιουργήσουν περί
τις εκατόν σαράντα χιλιάδες θέσεις εργασίας, που βέβαια φαν-
τάζει ένα όραµα στις στιγµές που ζούµε.

Αντίστοιχες µελέτες υπάρχουν και, όπως είπα και πριν, και
πολύ καλές πρακτικές σε λοιπές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Και επειδή έχουµε µπροστά µας και δεσµεύσεις από τις ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες σε σχέση µε την εξοικονόµηση της ενέργειας
και επειδή από ό,τι γνωρίζω ακόµα καθυστερούµε να ενσωµατώ-
σουµε στο Ελληνικό Δίκαιο δύο συγκεκριµένες οδηγίες του 2010
και του 2012, µας απειλούν µε επιβολές ποινών που θα µας κο-
στίσουν 20.000 ευρώ µε 30.000 ευρώ ηµερησίως. 

Θα ήθελα, αν έχετε υπ’ όψιν σας, να µου πείτε πού βρίσκεται
και αυτή η εκκρεµότητα από πλευράς ελληνικής. Όµως, γενικό-

τερα αγωνιώ για το συνολικό προγραµµατισµό της Κυβέρνησης,
σε σχέση µε το µεγάλο ζήτηµα της εξοικονόµησης ενέργειας,
παραγόµενης από ορυκτά καύσιµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Δεν ξέρω από
πού βρήκατε τις αρχικές απόψεις της Κυβέρνησης ότι είναι εναν-
τίον του Προγράµµατος «Εξοικονόµηση κατ’ οίκον».

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Από δηµοσιεύµατα...
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Δεν υπήρξαν τέ-
τοιες απόψεις της Κυβέρνησης ποτέ και δεν υπάρχουν και
τέτοιες δικές µου προσωπικές απόψεις. 

Η αναφορά που έκανε ο συνάδελφος γι’ αυτά που είπα στη Ρί-
γα δεν έχουν σχέση µε το πρόγραµµα «Εξοικονόµηση κατ’ Οί-
κον». Αυτό που είπα είναι µία πολύ µεγάλη αλήθεια για την Ελ-
λάδα των µνηµονίων και της κρίσης, δηλαδή ότι πληθαίνουν οι
άνθρωποι στη χώρα µας και τα νοικοκυριά που δεν έχουν στέγη,
καθόλου στέγη. Εποµένως τι να εξοικονοµήσουν κατ’ οίκον; Ο
άστεγος δεν µπορεί να κάνει εξοικονόµηση κατ’ οίκον γιατί είναι
άστεγος. 

Προτεραιότητά µας, λοιπόν, σε κάθε περίπτωση πρέπει να
είναι η παροχή στέγης. Η λύση του στεγαστικού προβλήµατος...

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό που λέτε είναι
άλλο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Μια στιγµή! Αυτό
σας είπα. Σας είπα ότι είναι…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχει καµµία σχέση
ο άστεγος µε το πρόγραµµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Τώρα, µε συγ-
χωρείτε. Αυτό που είπα, λοιπόν, είναι εντελώς διαφορετικό µε το
πρόγραµµα. Και εξηγώ τι είπα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το πρόγραµµα…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εντάξει! Σας
άκουσα και εγώ δίνω τη δική µου εξήγηση, η οποία βασίζεται στα
πραγµατικά δεδοµένα.

Επίσης, είπα ότι υπάρχουν νοικοκυριά, τα οποία είναι ενεργει-
ακά εξαθλιωµένα. Με ποια έννοια; Διότι δεν έχουν θέρµανση,
λόγω οικονοµικής δυσπραγίας, και συχνά δεν έχουν και ρεύµα. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι πρέπει να υπάρχει προτεραιότητα
να αντιµετωπίσουµε αυτά τα προβλήµατα, τα οποία είναι πάρα
πολύ µεγάλα στην κοινωνία µας.

Από εκεί και πέρα, το ένα δεν έρχεται σε αντίθεση µε το άλλο.
Η προσπάθειά µας, δηλαδή, να λύσουµε προβλήµατα αστέγων
και ενεργειακής φτώχειας, δεν σηµαίνει ότι υποβαθµίζουµε ή κα-
ταργούµε –όπως καταλάβατε λάθος, βεβαίως, εσείς, αν το κα-
ταλάβατε έτσι- το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον». Το
πρόγραµµα αυτό µπορεί να επιτελέσει ένα θετικό έργο για τα
φτωχά πάντοτε νοικοκυριά, τα οποία µπορούν να αντιµετωπίσουν
προβλήµατα ενεργειακής εξοικονόµησης για τα σπίτια τους, τα
οποία δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν µε διαφορετικό τρόπο,
αλλά βεβαίως και να τονώσει την οικοδοµική δραστηριότητα. 

Σχετικά τώρα µε τις καθυστερήσεις γι’ αυτούς που έχουν εν-
ταχθεί στο πρόγραµµα, όσον αφορά τη χορήγηση των χρηµά-
των, τα οποία δίδονται δωρεάν, αλλά και των χρηµατοδοτικών
δόσεων, δεν οφείλονται στην Κυβέρνησή µας. Είναι καθυστερή-
σεις οι οποίες γίνονται επί αρκετό διάστηµα. Εποµένως δεν ευ-
θυνόµαστε εµείς που είµαστε τρεις µήνες τώρα στην Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Όµως, όπως σας είπα, κάνουµε προσπάθεια και έχει βελτιωθεί
η κατάσταση, ώστε να οµαλοποιηθεί η ροή των δόσεων. Γι’ αυτό
κατά κύριο λόγο η ευθύνη βαρύνει τις τράπεζες, οι οποίες καθυ-
στερούν τις σχετικές δόσεις και εποµένως ταλαιπωρούν τους πο-
λίτες. 
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Εµείς στις προσπάθειες που κάνουµε, θα έλεγα ότι έχουµε θε-
τικό πρόσηµο, θετικές επιπτώσεις και σιγά-σιγά οµαλοποιείται,
αν δεν έχει οµαλοποιηθεί, η ροή των δόσεων. Εποµένως, τα δι-
καιολογηµένα παράπονα έχουν µειωθεί. Βεβαίως το επόµενο διά-
στηµα θα προσπαθήσουµε να κάνουµε πολύ περισσότερα,
προκειµένου να λυθεί οριστικά το πρόβληµα. Από εκεί και πέρα,
βεβαίως, υπάρχουν και αυτοί οι οποίοι έχουν κάνει µεν αιτήσεις,
αλλά αυτές οι αιτήσεις για την ένταξή τους εκκρεµούν, γιατί δεν
µπορούν να ικανοποιηθούν. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επι-
τρέπετε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Η ταλαιπωρία
αυτών των ανθρώπων και η προσδοκία τους καλλιεργήθηκε, δυ-
στυχώς, από την προηγούµενη κυβέρνηση, η οποία από ένα ση-
µείο και πέρα έπρεπε να ενηµερώσει ότι δεν υπάρχουν περιθώ-
ρια για νέες εντάξεις στο πρόγραµµα.

Το νέο πρόγραµµα το σχεδιάζουµε και θα µπει γρήγορα σε
εφαρµογή. Θα είναι ένα θετικό και προωθητικό πρόγραµµα και
πιστεύουµε ότι θα έχει πολύ καλύτερη και αναβαθµισµένη από-
δοση σε σχέση µε το προηγούµενο. 

Σας είπα την κεντρική κατεύθυνση του νέου προγράµµατος,
του νέου οδηγού που διαµορφώνουµε, το οποίο θα στρέφεται
αποκλειστικά στα πιο φτωχά και χαµηλά λαϊκά στρώµατα της κοι-
νωνίας µας, διότι αυτά έχουν περισσότερη ανάγκη να εξυπηρε-
τηθούν από αυτό το πρόγραµµα. 

Όσον αφορά, βεβαίως, τα θέµατα της οδηγίας, ετοιµάζεται το
σχετικό νοµοσχέδιο και εµπρόθεσµα –σε σχέση µε τις κοινοτικές
προδιαγραφές- θα έρθει στη Βουλή για να ψηφιστεί και νοµίζω
ότι θα είναι κάτι το θετικό συνολικά για την ενεργειακή µας προ-
σπάθεια και την ελληνική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επι-

τρέπετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κωνσταντό-

πουλε, επειδή συγχωνεύσαµε τις δύο ερωτήσεις, να πάρετε τον
λόγο, αλλά σας παρακαλώ να µην αλλάξουµε τη ροή της διαδι-
κασίας, γιατί περιµένουν άλλοι δύο συνάδελφοί σας. Εντάξει; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μιας και η Κυβέρνηση

του ΣΥΡΙΖΑ είναι συνέχεια της προηγούµενης κυβέρνησης, εγώ
κατανοώ αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός. Όµως δεν κατανοώ
την αδράνεια που υπάρχει. Αυτούς τους τρεις περίπου µήνες,
που είναι Κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, το πρόγραµµα βρίσκεται σε
αδράνεια. Όσον αφορά τους δικαιούχους που ήταν να πληρω-
θούν και έχουν πληρώσει χρήµατα και από την τσέπη τους -έχουν
αποδώσει τον ΦΠΑ κ.λπ.- σφραγίζονται οι επιταγές τους. Το πρό-
γραµµα έχει βαλτώσει. Δεν κινείται τίποτα, κύριε Υπουργέ. Εδώ
θέλω, δηλαδή, την τοποθέτησή σας. Θέλουµε, δηλαδή, άµεσα -
και χθες αν ήταν δυνατόν!- την επανεκκίνηση του Προγράµµα-
τος! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είστε κατανοητός,
κύριε συνάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Κύριε συνά-
δελφε, προφανώς αναφέρεστε στη νέα προγραµµατική περίοδο
και στο νέο πρόγραµµα, γιατί το παλιό πρόγραµµα έχει εξαντλή-
σει τους πόρους του. Όσοι ήταν να ενταχθούν, εντάχθηκαν.
Υπάρχουν πολύ περισσότερες αιτήσεις από αυτούς που εντάχ-
θηκαν. Όµως, δεν µπορούν να ενταχθούν, γιατί δεν υπάρχουν
πόροι. 

Οι νέοι πόροι, που διατίθενται στην καινούργια προγραµµατική
περίοδο, θα διατεθούν πολύ σύντοµα. Ήδη το πρόγραµµα σχε-
διάζεται και θα µπει σε εφαρµογή. Και, βεβαίως, σε αυτό το πρό-
γραµµα αυτοί που έχουν κάνει ήδη αιτήσεις, θα ενταχθούν προς
εκπλήρωση των αιτηµάτων τους. Όµως, θα έχουµε νέο πρόγραµ-

µα. Δεν µπορεί να υπάρχει συνέχεια του παλιού προγράµµατος,
γιατί δεν υπάρχουν παλιοί πόροι.

Το νέο πρόγραµµα τώρα θα ξαναµπεί σε εφαρµογή και σχε-
διάζεται, για να ικανοποιήσει τους πολίτες και τις ανάγκες τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Ακολουθεί η πέµπτη µε αριθµό 176/20-2-2015 ερώτηση του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγ-
κρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη µονάδα
βιοµάζας στη θέση Κοπανάδες στην Π.Ε. Ηρακλείου. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επιτέλους µετά από τρεις µήνες καθυστέρη-

σης συζητάµε ένα θέµα που δεν αφορά µόνο τη συγκεκριµένη
περιοχή αλλά έχει πάρει εκρηκτικές και ανεξέλεγκτες διαστάσεις
κι αυτό είναι τα εργοστάσια, οι µονάδες καύσης βιοµάζας. 

Γνωρίζουµε, βέβαια, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ότι
έχετε κάνει δεκτές τις προσφυγές του Δήµου Φαιστού και του
ΤΟΕΒ Γ’ Ζώνης Μεσαράς προκειµένου να ακυρωθούν οι αποφά-
σεις του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης που
αφορούν την κατασκευή και λειτουργία της συγκεκριµένης µο-
νάδας βιοµάζας ισχύος περίπου 1000Kw στην περιοχή Κοπανά-
δες του Δήµου Φαιστού Ηρακλείου. Αυτό είναι θετική εξέλιξη.
Επιτρέψτε µου να πω ότι αποτελεί µια νίκη των κατοίκων της πε-
ριοχής που δεν έκατσαν µε σταυρωµένα χέρια και το πάλεψαν.
Αποδεικνύεται ότι αυτός που παλεύει τελικά κερδίζει. Αυτός που
υποτάσσεται ή αδιαφορεί χάνει στο τέλος. 

Προκύπτουν, όµως, ορισµένα ερωτηµατικά και επιτρέψτε µας
να θέσουµε ορισµένα από αυτά που χρήζουν διευκρίνισης από
την πλευρά τη δική σας. 

Εσείς αναφέρεστε στην προσβαλλόµενη απόφαση ότι αφορά
την παράβαση της νοµοθεσίας που σχετίζεται µε τον χαρακτη-
ρισµό ως «γεωργική γη υψηλής παραγωγικότητας» -αυτό ισχύει
διότι εντάσσεται η συγκεκριµένη περιοχή στον αναδασµό του
1976- όχι όµως ως προς το ουσιαστικό της περιεχόµενο. 

Τα ερωτήµατα που θέτουµε, λοιπόν, είναι τα εξής: Η ακυρω-
τική αυτή απόφασή σας έχει ισχύ και για άλλες παρόµοιες πε-
ριοχές που έχουν χαρακτηριστεί ως περιοχές υψηλής παραγω-
γικότητας; Αν ναι, ποιες είναι αυτές; Μπορείτε να µας τις πείτε;
Αν όχι, γιατί; Τι θα γίνει στις περιπτώσεις που δεν είναι χαρακτη-
ρισµένες ως περιοχές υψηλής παραγωγικότητας; Οι κίνδυνοι για
τους κατοίκους της περιοχής είναι σοβαροί και απειλούν τη ζωή
τους. Άρα µας ενδιαφέρει και το περιεχόµενο της προσβαλλό-
µενης απόφασης και αποτελεί την ουσία -επιτρέψτε µας- και από
πολιτική κι από κοινωνικοοικονοµική και περιβαλλοντική άποψη. 

Λίγο-πολύ αυτό το ζήτηµα των εργοστασίων δεν αφορά µόνο
την Κρήτη αλλά όλη την Ελλάδα. Στην Κρήτη, για παράδειγµα,
έχει αυξηθεί το ενδιαφέρον από µεγάλους επιχειρηµατικούς οµί-
λους ρεύµατος µε καύσιµο βιοµάζας ίδιο αέριο, βάσει του θεσµι-
κού πλαισίου –διάτρητου θεσµικού πλαισίου- το οποίο στηρίχ-
θηκε σε διαδοχικούς νόµους του 2005, 2008, 2009. Όλο αυτό το
νοµοθετικό και θεσµικό πλαίσιο πήρε το πράσινο φως από το θε-
σµικό πλαίσιο παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από εναλλακτι-
κές πηγές –µεταξύ αυτών και της βιοµάζας- που εγκαινίασε η
Ευρωπαϊκή Ένωση το 2001. 

Κατά συνέπεια ανοίγει ένας επικίνδυνος δρόµος για µαζικές
αλλαγές στη χρήση γης, µε σοβαρές αρνητικές συνέπειες που
αφορούν τους υδροφόρους ορίζοντες, τα δίκτυα του νερού, την
άρδευση των αγροτεµαχίων και φυσικά την υγεία των ίδιων των
κατοίκων από τους αέριους ρύπους, τις οσµές και τα µικροσω-
µατίδια του µονοξειδίου του άνθρακα. 

Δεν σας προξενεί επίσης εντύπωση ότι παρ’ όλο που η Επι-
τροπή Χωροταξίας της αιρετής Περιφέρειας έχει γνωµοδοτήσει
αρνητικά για τη συγκεκριµένη αλλά και για άλλες αιτήσεις, στην
ίδια περιοχή ο Γενικός Γραµµατέας Αποκεντρωµένης Διοίκησης
ενέκρινε τους περιβαλλοντικούς όρους για την κατασκευή των
εργοστασίων βιοµάζας; Δεν σας προκαλεί ερωτηµατικά -εµάς
µας προκαλεί- η ευκολία µε την οποία η Αποκεντρωµένη Διοί-
κηση αγνόησε τεκµηριωµένες αντιρρήσεις και επιφυλάξεις, τόσο
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της δικής της Υπηρεσίας όσο και της γνωµοδοτούσας αρχής, δη-
λαδή του ΠΕΣΠΑ της Περιφέρειας Κρήτης; 

Επίσης προκαλεί ερωτηµατικά για εµάς το γεγονός ότι δεν
επανυπέβαλε στο ΠΕΣΠΑ τη διορθωµένη-συµπληρωµένη µελέτη
περιβαλλοντικών επιπτώσεων προκειµένου να γνωµοδοτήσει και
γι’ αυτήν. 

Για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι γνωρίζουµε
πολύ καλά ότι προκειµένου να διευκολυνθούν οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι που επενδύουν στην καύση βιοµάζας παραβιάζονται µε
τον πιο κραυγαλέο τρόπο µέσω σειράς λαθροχειριών βασικές
διατάξεις της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας που η ίδια η άρχουσα
τάξη έχει θεσπίσει για λογαριασµό της. 

Το ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι πάρα πολύ σοβαρό και δεν
αφορά µόνο το συγκεκριµένο εργοστάσιο που σας είπα. 

Σας ρωτάµε ευθέως τι µέτρα σκοπεύετε να πάρετε για τη µα-
ταίωση και ακύρωση κάθε άλλου παρόµοιου έργου που προωθεί
την ιδιωτικοποίηση της ενέργειας και της διαχείρισης των απο-
βλήτων, τον περιορισµό των καλλιεργήσιµων εκτάσεων µε τη µα-
ζική επέκταση ενεργειακών καλλιεργειών. Και όλα αυτά σε βάρος
του περιβάλλοντος, της υγείας των λαϊκών στρωµάτων και του
χειµαζόµενου εισοδήµατος της λαϊκής οικογένειας µε βασικό κρι-
τήριο τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων του κλάδου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ. 
Θα ήθελα να σας πω ότι το θεσµικό πλαίσιο αδειοδότησης µο-

νάδων ηλεκτροπαραγωγής από βιοµάζα είναι, κατά τη γνώµη
µας, κύριε Βουλευτά, ανεπαρκές και σε πολλά σηµεία ασαφές,
αφήνοντας κενά και προκαλώντας αντιφάσεις που ωφελούν κερ-
δοσκοπικές ηλεκτροπαραγωγικές επενδύσεις, οι οποίες µπορεί
να είναι επωφελείς για ιδιωτικά συµφέροντα, αλλά όµως συχνά
επιβαρύνουν το περιβάλλον, επιβαρύνουν τις τοπικές οικονοµίες
και κοινωνίες και δεν προσφέρουν στην απασχόληση. 

Ξέρετε ότι το θέµα δεν το συζητάµε για πρώτη φορά µετά από
τρεις µήνες. Σε ερώτηση Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος εθίγη τις προάλλες απ’ αυτό το Βήµα το θέµα της ηλε-
κτροπαραγωγής από βιοµάζα από µένα προσωπικά, όπου έθεσα
τους προβληµατισµούς της Κυβέρνησης. Μάλιστα, µίλησα πολύ
συγκεκριµένα για την επένδυση που επρόκειτο να γίνει στα Βα-
σιλικά µε ένα θετικό, θα έλεγα τρόπο. 

Εποµένως συζητάµε για δεύτερη φορά απ’ αυτό το Βήµα µε
µια επίκαιρη ερώτηση και µάλιστα του κόµµατός σας. Είναι προς
τιµήν σας που δείχνετε ευαισθησία γι’ αυτά τα θέµατα. 

Το Υπουργείο µας έχει ήδη αρχίσει να επεξεργάζεται την αλ-
λαγή αυτού του θεσµικού πλαισίου αδειοδότησης µονάδων ηλε-
κτροπαραγωγής από βιοµάζα, ώστε να καταστεί όσο το δυνατόν
πιο επωφελές για την οικονοµία µας και το περιβάλλον αυτό το
θεσµικό πλαίσιο. Κατά τη γνώµη µας, αυτή η επανεξέταση θα
πρέπει να λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν της ότι κατά τις τεχνικές
διεργασίες βιοµάζας για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
προκαλούνται συχνά αέρια και στερεά απόβλητα, ορισµένα εκ
των οποίων είναι επικίνδυνα, ενώ ενδεχοµένως εκλύονται και επι-
κίνδυνα υγρά απόβλητα. 

Προκύπτει, λοιπόν, ότι η ηλεκτροπαραγωγή από βιοµάζα δεν
είναι απλώς µια µορφή ανανεώσιµης πηγής ενέργειας –αιολική,
ηλιακή- αλλά όχι σπάνια προσοµοιάζει µε εγκατάσταση ενεργει-
ακής αξιοποίησης αποβλήτων. Θέλουµε την παραγωγή ηλεκτρι-
κής ενέργειας από βιοµάζα, αλλά µε σωστούς όρους, υπό
σωστές συνθήκες και µε θετικό ισοζύγιο επιπτώσεων.

Όσον αφορά τώρα στη µονάδα ηλεκτροπαραγωγής από βιο-
µάζα στη θέση Κοπανάδες του Δήµου Φαιστού, το Υπουργείο,
όπως είπατε, την έχει ακυρώσει ήδη. Έχει κάνει δεκτές τις προ-
σφυγές του Δήµου Φαιστού και του τοπικού Οργανισµού Εγ-
γείων Βελτιώσεων, µε τις οποίες ζητείτο η ακύρωση της απόφα-
σης έγερσης περιβαλλοντικών όρων του Γενικού Γραµµατέα
Αποκεντρωµένης Διοίκησης Κρήτης. Αυτό έχει γίνει από τις 14
Απριλίου. Εποµένως, απ’ αυτήν την άποψη, η ανταπόκρισή µας
και στα αιτήµατα των κατοίκων για τη µη έγκριση κατασκευής

αυτής της µονάδας ήταν πάρα πολύ έγκαιρη, θα έλεγα, και θε-
τική στο πρόσηµό της και τον προσανατολισµό της. 

Θα µου δοθεί η δυνατότητα να πω και ορισµένα άλλα πράγ-
µατα στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, τα θέµατα που

αφορούν στα εργοστάσια βιοµάζας, προφανώς, έχουν οµοιότη-
τες, κινούνται στο πλαίσιο του ίδιου νοµικού πλαισίου που έχει
επιβληθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση και έχει υιοθετήσει η Ελ-
λάδα µε προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι εσείς µπορεί να λέτε ότι το θε-
σµικό πλαίσιο είναι ασαφές και ότι θα το επαναξετάσετε, αλλά
στο Συνέδριο του «ECONOMIST» αυτό που δηλώσατε ως προ-
σήλωση της Κυβέρνησης και δική σας προσωπικά είναι ότι είστε
υπέρ της απελευθέρωσης των αγορών. 

Μα η ενέργεια εντάσσεται στο πλαίσιο της απελευθέρωσης
των αγορών στις τέσσερις ελευθερίες του µεγάλου κεφαλαίου,
δηλαδή κίνησης, εµπορευµάτων, ανθρώπινου δυναµικού και υπη-
ρεσιών. 

Κατά συνέπεια είναι αντιφατικά τα όσα µου λέτε εδώ και δεν
απαντήσατε ως προς την ουσία, δηλαδή ως προς το περιεχόµενο
σε σχέση µε τις επιδιώξεις του µεγάλου κεφαλαίου στο πλαίσιο
της απελευθέρωσης της αγοράς, που εσείς όµως δείχνετε από-
λυτη προσήλωση. 

Και µάλιστα –επιτρέψτε µου- µπορεί να πήρατε µια ακυρωτική
απόφαση, αλλά εµείς την µάθαµε µέσω τρίτων. Ενώ γνωρίζατε
ότι είχαµε δύο φορές αναβολή της ερώτησης -µιας αναπάντητης
ερώτησης πριν από τρεις µήνες- οφείλατε να ενηµερώσετε και
εµάς που είχαµε ενδιαφερθεί, όπως λέτε -και προς τιµήν µας που
έχουµε ενδιαφερθεί- να µας δώσετε αυτήν την ακυρωτική από-
φαση. 

Αλλά επιτρέψτε µου, επειδή η κάθε περιοχή έχει και τις ιδιαι-
τερότητές της, θα σας πω, λοιπόν, ότι από τον Γενάρη του ’14
υποβλήθηκαν στη ΔΕΔΔΗΕ εκατόν είκοσι αιτήσεις. Αναφέροµαι
στην Κρήτη. Τελικά, από τις εκατόν είκοσι υποβλήθηκαν στην
Αποκεντρωµένη και Αιρετή Διοίκηση µόνο δεκαοκτώ, οι έξι από
τις οποίες προέρχονται από µια εταιρεία και οι τέσσερις από
άλλες δύο εταιρείες. Οι υπόλοιποι επενδυτές σταµάτησαν για
διαφόρους λόγους. Οι δεκαέξι εγκαταστάσεις στο Ηράκλειο,
όπου έχουν υποβληθεί µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων,
βρίσκονται σε ακτίνα τριάντα χιλιοµέτρων και απευθύνονται
στους ίδιους αγρότες, για την ίδια αγροτική παραγωγή. Άλλες
επτά έχουν υποβληθεί στα Χανιά. 

Η Αποκεντρωµένη Διοίκηση έχει εγκρίνει µέχρι τώρα εννιά,
λίγο πριν και λίγο µετά τις εκλογές. Και προσέξτε, λίγο πριν από
τις εκλογές, µε κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ και λίγο
µετά τις εκλογές, µε δική σας Κυβέρνηση. 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να µας πείτε πώς αδειοδοτήθηκαν. Εν
πάση περιπτώσει, την κριτική µας την ασκούµε στην προηγού-
µενη κυβέρνηση, εκπροσωπεί τα δικά της συµφέρονται κ.λπ.
Αλλά η Κυβέρνηση η δική σας, που διατείνεται ότι συγκρούεται
µε συµφέροντα, γιατί έδωσε άδεια σε εταιρείες; Άρα, λοιπόν,
πρέπει να απαντήσετε σε αυτά τα ερωτήµατα.

Τέλος, επιτρέψτε µου, επειδή είναι βαθύτερο το ζήτηµα µονά-
δων βιοµάζας κ.λπ., εµείς ξεκινάµε ως ΚΚΕ από την εξής παρα-
δοχή: Ότι οι όποιες επενδύσεις πρέπει να είναι ευνοϊκές για τον
λαό και τις ανάγκες του και δεν µπορεί να υπάρξει στο πλαίσιο
της καπιταλιστικής ανάπτυξης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι
σηµαίνει αυτό; Εµείς βλέπουµε πάρα πολύ συγκεκριµένα και δια-
λεκτικά το τρίπτυχο «ιδιοκτησία, τεχνολογία και χωροθέτηση»,
όπως το ίδιο ισχύει και για τα νερά και για τα σκουπίδια. Δεν κοι-
τάµε µόνο την τεχνολογία ή τη χωροθέτηση και αλλάζουµε βλέ-
φαρο, χωρίς να εξετάζουµε το ιδιοκτησιακό ζήτηµα, δηλαδή τον
φορέα χρηµατοδότησης και διαχείρισης. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, το ΚΚΕ έχει θέσει πρώτη γραµ-
µή την πλήρη απαγόρευση κάθε επιχειρηµατικής δραστηριότη-
τας στον τοµέα της ενέργειας σε οποιαδήποτε µορφή. Και φυ-
σικά το ΚΚΕ είναι εκείνο που λέει ότι µόνο στο πλαίσιο της λαϊκής
εξουσίας θα χρησιµοποιήσει όλα τα επιτεύγµατα της επιστήµης
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και της τεχνολογίας, αλλά µε κοινωνική ιδιοκτησία κάτω από ερ-
γατικό, λαϊκό έλεγχο προς όφελος των εργαζοµένων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνοντας –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ενώ εσείς δεν µας
απαντήσατε τρεις µήνες τώρα κι επιµείναµε -γι’ αυτό ήρθε για
συζήτηση σήµερα εδώ- επιτρέψτε µου να σας πω ότι η συγκε-
κριµένη εταιρεία στη θέση Κοπανάδες έδωσε προσβλητική απάν-
τηση όχι απέναντι στο ΚΚΕ αλλά απέναντι στα αιτήµατα των
κατοίκων. 

Πέρα από το ότι δεν απάντησε στα συγκεκριµένα επιχειρήµατα
της ερώτησής µας, µε θράσος όµως και υποτιµητικά απέναντι
στους κατοίκους της περιοχής, πήγε να βγει κι από πάνω και µά-
λιστα καλώντας σε κοινωνικό διάλογο τους κατοίκους. Δηλαδή
ο θύτης µε το θύµα να κάτσουν να συζητήσουν τι; Να κάτσουν
να συζητήσουν για όλες αυτές τις συνέπειες που θα επιφέρει ένα
τέτοιο εργοστάσιο. 

Αυτό, βέβαια, να µην εκληφθεί ότι γενικά το ΚΚΕ είναι αντίθετο
στην αξιοποίηση όλων αυτών των εναλλακτικών µορφών ενέρ-
γειας, µεταξύ αυτών και της βιοµάζας, αλλά µε το τρίπτυχο που
σας ανέφερα προηγουµένως: ιδιοκτησιακό, τεχνολογία και χω-
ροθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Βλέπω ότι επι-
χειρείτε να κάνετε κριτική σε κάτι που έπρεπε να αποδώσετε
εύσηµα. Είναι µια δική σας στάση. Τη σέβοµαι. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευθύς εξαρχής σας είπα να
είστε ειλικρινής απέναντί µας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Το σέβοµαι. 

Είναι η δεύτερη φορά που κάνει το ΚΚΕ ερώτηση -προς τιµήν
του- ευαισθητοποιηµένο για θέµατα ηλεκτροπαραγωγής από βιο-
µάζα και βλέπετε ότι η Κυβέρνηση ανταποκρίθηκε θετικά, όχι βε-
βαίως γιατί πιέσατε εσείς, όχι βεβαίως γιατί κάνατε εσείς την
επίκαιρη ερώτηση –γεγονός που, όπως σας είπα, είναι θετικό ότι
την κάνατε- αλλά διότι το θεωρήσαµε σωστό να ακυρωθούν
επενδύσεις, οι οποίες δεν είναι επωφελείς για τις τοπικές οικο-
νοµίες και το περιβάλλον και συναντούν γενικευµένες αντιδρά-
σεις από τους κατοίκους. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τόσο κακό ήταν που σας είπα
ότι ήταν κατάκτηση των κατοίκων ότι πήρατε µια τέτοια από-
φαση; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Όχι. Μα, δεν σας
είπα ότι είναι κακό. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, συµβάλαµε κι
εµείς. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Βεβαίως, συµ-
βάλατε. Έχουν συµβάλει πάρα πολλοί φορείς. Ανταποκριθήκαµε
στην προσφυγή που έκανε ο Δήµος Φαιστού ευαισθητοποιηµέ-
νος. Όλα αυτά, βεβαίως, τα παίρνουµε υπ’ ινµας, τα θεωρούµε
πάρα πολύ θετικά. 

Η ενεργοποίηση της κοινωνίας και των κοµµάτων για πράγ-
µατα που ενοχλούν και δυσχεραίνουν τη ζωή των πολιτών ασφα-
λώς θέλει εύσηµα. Δεν το συζητάω αυτό. Τη βλέπουµε πάρα
πολύ θετικά. 

Όσον αφορά τις παρεµβάσεις και τις θέσεις τις δικές µου, τις
οποίες ανέπτυξα στο «ECONOMIST» -ευχαριστώ πολύ που τις
διαβάζατε προσεκτικά- νοµίζω ότι οπωσδήποτε υπάρχει µια σχε-
τική παραποίηση. 

Είµαστε υπέρ της δηµόσιας παρέµβασης στον χώρο της ενέρ-
γειας, στηρίζουµε τις δηµόσιες επιχειρήσεις και τις δηµόσιες
επενδύσεις σε αυτό τον χώρο. Αντιταχθήκαµε από την πρώτη
στιγµή στον τεµαχισµό της ΔΕΗ. Στηρίζουµε τη δηµόσια ανασυγ-
κροτηµένη ΔΕΗ, τον δηµόσιο ΑΔΜΗΕ. Πιστεύουµε ότι ο δηµό-
σιος παρεµβατικός ρόλος στον χώρο της ενέργειας είναι κρίσι-
µος και αποφασιστικός και, ασφαλώς, είµαστε κατά οποιωνδή-

ποτε χρησιµοποιούν την αγορά, προκειµένου να υπηρετούν ιδιο-
τελή, ιδιωτικά συµφέροντα. Αυτό µας έχει βρει αντίθετους και
πολύ περισσότερο θα µας βρίσκει αντίθετους στο µέλλον. 

Θα επανεξετάσουµε, όπως σας είπα, το πλαίσιο των επενδύ-
σεων, µε βάση τη βιοµάζα για ηλεκτροπαραγωγή. Είναι ανεπαρ-
κές και δεν βοηθάει ώστε να διευκολυνθεί η τοπική οικονοµία και
η ελληνική οικονοµία στο σύνολό της από αυτές τις επενδύσεις. 

Βεβαίως, όπως και εσείς είπατε, αναγνωρίζουµε ότι δεν µπο-
ρούµε αφοριστικά να απορρίπτουµε όλες τις επενδύσεις που
έχουν ως βάση τη βιοµάζα, διότι δεν είναι όλες της ίδιας κατεύ-
θυνσης και των ίδιων επιπτώσεων. Πρέπει µία-µία να κρίνεται χω-
ριστά, µέχρι να φτιαχτεί, βεβαίως, ένα νέο θεσµικό πλαίσιο που
να δίνει τη δυνατότητα να υπάρχουν πιο αντικειµενικά κριτήρια
και πιο επωφελή για τον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και έξι
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο
Θεσσαλονίκης «Εκπαιδευτήρια Ο Απόστολος Παύλος». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 836/16-3-2015 ερώτηση του
Βουλευτή Β’ Αθηνών του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγ-
κρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη Ρυθµι-
στική Αρχή Ενέργειας. Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Παναγιώτης
Λαφαζάνης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, από τις 16 Μαρτίου

σας είχα υποβάλει γραπτή ερώτηση, χωρίς έντονα κεντρικά πο-
λιτικά χαρακτηριστικά αλλά σχετιζόµενη µε θέµατα αρµοδιότη-
τάς µας και ειδικότερα, σε σχέση µε τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας και µε τη θέση του Υπουργείου για την αντίστοιχη ευρω-
παϊκή. 

Δεν απαντήσατε και το κατανοώ, γιατί πολλές φορές η πλη-
θώρα των γραπτών απαντήσεων, καθιστά αδύνατη για τις υπη-
ρεσίες των Υπουργείων την απάντησή τους, κύριε Πρόεδρε. 

Γι’ αυτό, πιστεύω ότι πρέπει να δείτε την αναµόρφωση αυτού
του θεσµού. Δεκάδες, εκατοντάδες, χιλιάδες ερωτήσεις µπλο-
κάρουν τις υπηρεσίες. Επειδή, όµως, θεωρούσα το θέµα σηµαν-
τικό, το µετέτρεψα σε επίκαιρη ερώτηση, η οποία µετά από
πολλές αναβολές έρχεται σήµερα εδώ προς συζήτηση. 

Κύριε Υπουργέ, τις παρεµβάσεις σας στα θέµατα της ενέρ-
γειας χαρακτηρίζει ο βερµπαλισµός. Λέτε πάρα πολλά, εκ των
οποίων πάρα πολλά είναι και ψέµατα, που τα διαψεύδει και η ζωή
και η Ζωή Κωνσταντοπούλου, ορισµένες φορές, µε τις παρεµβά-
σεις της. 

Τι σας ρωτώ; Θέλω σήµερα, µετά από τόσους µήνες, να µου
πείτε πραγµατικά. Έχετε πρόβληµα σε σχέση µε τη ΡΑΕ, η οποία
σηµειωτέον δεν έχει προέδρο και υπάρχουν ζητήµατα νόµιµης
λειτουργίας της µετά τις 15 Ιουνίου; Έχετε πρόβληµα; 

Δεχθήκατε µία επιστολή, την οποία έχω καταθέσει στο Σώµα,
από την αρµόδια Επίτροπο, που σας θέτει δύο θέµατα. Το πρώτο
θέµα είναι ότι αντιστρατεύεστε τις κεντρικές πολιτικές της Ευ-
ρώπης, που είναι πια και εθνικές, δικές µας πολιτικές, σε σχέση
µε την αγορά ενέργειας. Έχετε δηλώσει εδώ «ο Υπουργός της
ΔΕΗ». Σας λένε ότι αυτό δεν στέκει και ότι ο πολίτης το πληρώνει
όταν δεν υπάρχει ανταγωνισµός στην αγορά. 

Το δεύτερο που σας λέει είναι ότι η στάση σας απέναντι στη
ΡΑΕ, µε βάση τις δηλώσεις σας βέβαια, για το ψαλίδισµα των αρ-
µοδιοτήτων της, αντιστρατεύεται τις συµφωνίες, στις οποίες και
η Ελλάδα έχει µετάσχει, σχετικά µε θέµατα της ενέργειας, όπως
αυτά αντιµετωπίζονται σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Στο πρόσφατο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής, κύριε
Υπουργέ, απευθυνόµενος στον κ. Κοτζιά και σε πλαίσιο συνεν-
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νόησης, του είπα ότι η εξωτερική πολιτική της Ελλάδας δεν συγ-
κροτείται µόνο από όσα λέει ο κύριος Πρωθυπουργός και ο κύ-
ριος Υπουργός των Εξωτερικών αλλά και από όσα λένε άλλοι
µείζονες Υπουργοί, όπως ο Υπουργός Οικονοµικών, αλλά και
εσείς και ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης. 

Είστε πρόσωπο το οποίο ό,τι λέει δεν αφορά µόνο το εσωτε-
ρικό της χώρας αλλά αφορά και την ευρωπαϊκή πολιτική στο
χώρο της ενέργειας, που είναι και µία διεθνής πολιτική και συγ-
κροτεί βασικό τµήµα της δικής µας εξωτερικής πολιτικής, κύριε
Υπουργέ.

Άρα, σας παρακαλώ, πέραν των διαφορών µας σε πολιτικό επί-
πεδο, για τα δύο αυτά συγκεκριµένα θέµατα, θα ήθελα να έχω
συγκεκριµένες απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Η ερώτηση του
κυρίου συναδέλφου έχει έξι επιµέρους ερωτήµατα. Όλα αυτά
παρακάµφθηκαν και πάµε τώρα και σε άλλα δύο… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η ερώτηση έτσι είναι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): …τα οποία αφο-
ρούν τις δηλώσεις που έκανε η Επίτροπος Ανταγωνισµού.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να σας πω κάτι πρακτικό, αν µου επι-
τρέπετε, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έτσι είναι. Έχετε δί-

κιο. 
Είχα κάνει µία ερώτηση, κύριε Πρόεδρε, µε πέντε σηµεία, αλλά

ήταν γραπτή. Ο καιρός έδωσε φως σε ορισµένα από αυτά. 
Το Προεδρείο της Βουλής και ο Κανονισµός, όπως τον ερµη-

νεύουµε, µας λένε ότι δεν υποβάλλουµε στη θέση της άλλο κεί-
µενο. Αυτό µετατρέπεται σε επίκαιρη ερώτηση από µόνο του.
Δηλαδή, δεν µπορούσα να παρέµβω στο κείµενο να το επικαιρο-
ποιήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κατανοητό. 
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εν πάση περι-
πτώσει, δεν στέκοµαι εγώ τώρα σε αυτό, γιατί ερώτηση
κατατίθεται αλλά µπορεί να υπάρξει και νέα επίκαιρη ερώτηση. 

Το θέµα είναι το εξής. Όλα αυτά τα ερωτήµατα τα οποία έχετε
καταθέσει έχουν απαντηθεί από τη ζωή και έχουν απαντηθεί
πάρα πολύ θετικά από την πολιτική, τις πρωτοβουλίες και τις
ενέργειες τις δικές µου και του Υπουργείου. 

Στο θέµα της ΡΑΕ, ακυρώσαµε την αυθαίρετη, κατά την άποψή
µας, απόφασή της να αυξήσει το ΕΤΜΕΑΡ, δηλαδή να αυξήσει
τα ηλεκτρικά τιµολόγια. Και ξέρετε µε τι συνθήκες έκανε αυτήν
την αύξηση. Η αύξηση έγινε στις 31 Δεκεµβρίου, δεν δηµοσιο-
ποιήθηκε πουθενά, δεν έγινε γνωστή. Παρ’ ότι γνωστοποιήθηκε
στην Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση τότε σε προεκλογική περίοδο,
δεν την ανακοίνωσε για πολιτικές σκοπιµότητες. Η ΡΑΕ, δυστυ-
χώς, εξ αντικειµένου υπηρέτησε αυτές τις πολιτικές σκοπιµότη-
τες µε τη σιωπή της και φτάσαµε τελικά στις 3 Μαρτίου να
δηµοσιευθεί στο ΦΕΚ αυτή η αύξηση. 

Εµείς είµαστε αντίθετοι σε κάθε κίνηση και πρωτοβουλία η
οποία επιβαρύνει τα ηλεκτρικά τιµολόγια, ιδιαίτερα σε αυτήν την
κρίσιµη περίοδο που διανύουµε, στη φάση δυσπραγίας του ελ-
ληνικού λαού και όταν αυτά τα τιµολόγια είναι ήδη πάρα πολύ
υψηλά και επαχθή για τον ελληνικό λαό.

Γι’ αυτό κιόλας καταφύγαµε σε νοµοθετική πρωτοβουλία η
οποία ψηφίστηκε από την ελληνική Βουλή και µε την οποία παίρ-
νουµε πίσω αυτές τις αυξήσεις. 

Όσον αφορά τη διοίκηση της ΡΑΕ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι
έχει προκηρυχθεί διαγωνισµός για τις θέσεις οι οποίες είναι
κενές, του προέδρου, του αντιπροέδρου και ενός µέλους. Η δη-
µοσιοποίηση αυτής της προκήρυξης έχει τελειώσει. Έχουµε µια
ευρεία συµµετοχή και εντός των ηµερών θα γίνει η επιλογή του
προέδρου, του αντιπροέδρου και του µέλους της ΡΑΕ. Και νο-
µίζω ότι αυτό θα βοηθήσει πάρα πολύ την εύρυθµη λειτουργία

της. 
Βαδίσαµε κανονικά µε βάση τις προβλέψεις του νόµου. Δεν

υπήρξε καµµία καθυστέρηση και εποµένως προχωράµε και θα
κάνουµε αυτό που πρέπει να κάνουµε και επιβάλλουν οι θεσµοί. 

Όσον αφορά την Ανεξάρτητη Αρχή της ΡΑΕ, εγώ δεν αµφισβή-
τησα ποτέ την ύπαρξη και τη λειτουργία της ΡΑΕ ως Ανεξάρτη-
της Αρχής. Εγώ αυτό που είπα είναι ότι η ΡΑΕ πρέπει να έχει
θεσµοθετηµένες αρµοδιότητες στο πλαίσιο, βεβαίως, των κοινο-
τικών κανόνων. Όχι όµως τέτοιες αρµοδιότητες οι οποίες µπορεί
να είναι συµβατές µε αυτό το θεσµικό πλαίσιο αλλά στην ουσία
προσανατολίζουν τη ΡΑΕ σε ένα ρόλο υπερκυβέρνησης.

Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, η ΡΑΕ να έχει υπεαρµοδιότητες οι
οποίες ξεπερνούν τα θεσµικά όρια τα οποία είναι επιτρεπτά από
το κοινοτικό πλαίσιο και οι οποίες υποκαθιστούν την Κυβέρνηση
και εποµένως την ελληνική Βουλή και την λαϊκή κυριαρχία. 

Γι’ αυτό είπα ευθύς εξαρχής ότι θα επανεξεταστεί το θεσµικό
πλαίσιο της ΡΑΕ, πάντοτε σε συµβατότητα µε το κοινοτικό πλαί-
σιο, αλλά επίσης και σε συµβατότητα µε τις αρχές της δηµοκρα-
τίας και της λαϊκής κυριαρχίας. Σεβόµαστε τους ευρωπαϊκούς
κανόνες στον τοµέα της ενέργειας. Σεβόµαστε αυτά τα πλαίσια
που έχουν καθοριστεί και κινούµαστε αυστηρά σε αυτά τα πλαί-
σια, για να εφαρµόσουµε τις πολιτικές µας.

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι θα τεµαχίσουµε τη ΔΕΗ και θα
ξεπουλήσουµε τη «µικρή ΔΕΗ». Δεν σηµαίνει ότι θα παραδώ-
σουµε την ηλεκτρική ενέργεια στην ασυδοσία των ιδιωτικών συµ-
φερόντων. Δεν σηµαίνει ότι θα ιδιωτικοποιήσουµε τον ΑΔΜΗΕ.
Δεν σηµαίνει ότι θα υποβαθµίσουµε τη δηµόσια παρέµβαση στο
χώρο της ενέργειας. Κάτι τέτοιο δεν έχει κάνει καµµία σοβαρή
ευρωπαϊκή χώρα. Δεν πρόκειται να το κάνουµε εµείς. 

Εµείς θα στηρίξουµε το δηµόσιο τοµέα της ενέργειας, γιατί πι-
στεύουµε ότι αυτός ο δηµόσιος τοµέας και η ανασυγκρότησή
του, µπορεί να αποτελέσουν όχηµα και µοχλό για µια θετική διέ-
ξοδο από την κρίση. Αυτή είναι η πολιτική µας. Είναι απόλυτα
συµβατή µε το ευρωπαϊκό πλαίσιο. Είναι, όµως, επίσης συµβατή
µε το εθνικό και λαϊκό συµφέρον.

Εγώ έχω κάνει αλλεπάλληλες επαφές µε τα αρµόδια κοινοτικά
όργανα και τους κοινοτικούς Επιτρόπους στα θέµατα ενέργειας.
Δεν έχω δει να υπάρχει κάτι το ιδιαίτερο να προσάψουν σε βάρος
της χώρας µας. 

Συναντήθηκα και µε την Επίτροπο Περιφερειών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης -πρόσφατα ήρθε- η οποία έδωσε εύσηµα για την
ενεργειακή πολιτική µας και την πρόοδο που κάνουµε στα θέ-
µατα της ενέργειας. Δεν άκουσα καµµία παρατήρηση και πολύ
περισσότερο µοµφή. 

Η Κυβέρνηση, βεβαίως, ακολουθεί µια διαφορετική πολιτική
από την προηγούµενη. Αλλά αυτή η διαφορετική πολιτική πι-
στεύουµε ότι βοηθάει τη χώρα, την ενεργειακή ασφάλεια και
ανάπτυξή της και βοηθάει και τη διέξοδο από την κρίση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι να πω τώρα εγώ;
Πολλές φορές λέµε ότι στελέχη της Κυβέρνησης –δεν αναφέ-

ροµαι στον κ. Λαφαζάνη- λένε ψέµατα όπως αναπνέουν. Ενσαρ-
κώνουν αυτήν την περίφηµη ταινία του 1953 του Δηµήτρη Ψαθά,
το «Ζητείται Ψεύτης». Ορισµένες φορές σηκώνεις τα χέρια. Άλλα
το πρωί, άλλα το µεσηµέρι, άλλα το βράδυ!

Δεν µπορώ να συζητήσω κοινοβουλευτικά, όταν δεν έχω κοινό
δεδοµένο µε ένα λογικό άνθρωπο. Τον Υπουργό τον ξέρω δεκαε-
τίες. Είναι λογικός άνθρωπος. Με κοροϊδεύετε; Σας παρακαλώ
πάρα πολύ.

Έχω την επιστολή, την κατέθεσα την προηγούµενη φορά στη
Βουλή –να την ξανακαταθέσω- που σας απέστειλε η Επίτροπος.
Έχει τέσσερα θέµατα. Τα δύο είναι αυτά που σας λέω και λέτε
ότι δεν υπάρχουν!

Στις 20 Απριλίου σας λέει: «Πώς αντιµετωπίζετε την αγορά
ενέργειας στην Ελλάδα µε αυτά που λέτε;». «Η Ευρωπαϊκή
Ένωση, έχει άλλες πολιτικές αποφάσεις στις οποίες είστε ενταγ-
µένοι». Και δεύτερον, δηλώνετε ότι θα περιορίσετε αρµοδιότητες
της ΡΑΕ οι οποίες προσδιορίζονται και από το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοτικό Δίκαιο, το Ενωσιακό Δίκαιο. Θα την καταθέσω.
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Δεύτερον, υπάρχει, κύριε Υπουργέ, η επανάληψη των επιχει-
ρηµάτων της Επιτρόπου σε συνέντευξή της στο διαδικτυακό
τόπο EurActiv.gr που είναι της 19ης Μαΐου, προχθές, και λέει τα
ίδια και πιο αυστηρά. Και ο Υπουργός λέει τώρα πως «ό,τι λέω
και ό,τι κάνω, είναι προϊόν της πολιτικής µου που είναι συµβατή
µε το Ενωσιακό Δίκαιο και µε τις ενωσιακές πολιτικές». 

Εντάξει, έτσι δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε, κύριε Πρό-
εδρε.

Τι δουλειά έχει τώρα ένας Βουλευτής και ένας Υπουργός εδώ
να λειτουργούν τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, όταν δεν στηρίζον-
ται στην αλήθεια; Δεν µπορώ να πω κάτι. Του λέω αυτά τα οποία
λέει ότι είναι αντίθετα στην εθνική και ευρωπαϊκή και εξωτερική
µας πολιτική και µου λέει «όχι, είναι απολύτως συµβατά και ταυ-
τίζοµαι µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή», η οποία Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή λέει ακριβώς τα αντίθετα. Τι θα γίνει; Δεν µπορεί να
συνεχίσουµε έτσι. Δεν είναι αντιπολίτευση. 

Και µια αναφέροµαι στην Αντιπολίτευση να θυµίσω –το θύµισε
ο κ. Μανιάτης την περασµένη εβδοµάδα- ότι είχαµε εδώ ως Κυ-
βέρνηση παρουσιάσει τη συµφωνία για τον TAP –η Βουλή κύ-
ρωσε- και ειδικά το άρθρο 8 της συµφωνίας, η οποία προέβλεπε
µια σειρά από ευεργετικές ρυθµίσεις για ελληνικές εταιρείες που
θα έµπαιναν στο πρόγραµµα. Είχε πει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος τότε της αντιπολίτευσης, ο κ. Πετράκος, πως είναι µια
συµφωνία η οποία βολεύει τις εταιρείες κ.λπ. και την κατήγγειλε
ως µη δίνουσα ευκαιρίες στις ελληνικές εταιρείες. Έρχεται ο
Υπουργός τώρα και εκθειάζει το άρθρο 8, προχθές, ότι αυτό δίνει
ευκαιρίες στις ελληνικές εταιρείες. 

Εντάξει, ρε παιδί µου, άλλο στην κυβέρνηση, άλλο στην αντι-
πολίτευση. Αλλά τώρα µιλάω στον Υπουργό. Τα ξεχνάω τα χθε-
σινά, που δεν πρέπει δηλαδή αλλά για το καλό και της κοινοβου-
λευτικής συζήτησης αλλά και της χώρας µας. Ας τα αφήσουµε,
περάσανε αυτά.

Εδώ τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ; Έχετε µείζονες αρµοδιότητες,
δεν είστε ένας τυχαίος Υπουργός. Έχετε µείζονες αρµοδιότητες.
Σας ρωτώ µόνο γι’ αυτές, δεν εµπλέκω γενικότερα θέµατα πολι-
τικής της χώρας, δραχµές και λοιπά που έχουµε ανταλλάξει επι-
χειρήµατα και µάλιστα πολύ έντονα στο παρελθόν. Σας ζητάω
κάτι πάρα πολύ συγκεκριµένο. Επιτέλους πείτε τις απόψεις σας.
Μη µου λέτε «λέµε τα ίδια µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή», όταν 19
Μαΐου, προχθές, και 20 Απριλίου, πριν από λίγο, σας λέει η Επί-
τροπος ακριβώς τα αντίθετα. Σας ζητώ να ξεκαθαρίσετε τις θέ-
σεις της ελληνικής Κυβέρνησης. Ούτε να κοντραριστούµε σας
ζητώ ούτε να επιτεθούµε ο ένας στον άλλο, τίποτε άλλο. Να ξέ-
ρουµε περί τίνος ακριβώς πρόκειται.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Δεν θέλω να
οξύνω τη συζήτηση αλλά κύριε Λοβέρδο, να είστε προσεκτικός
στις εκφράσεις σας και ευγενικός. Σας επιστρέφω αυτά που λέτε
για τα ψέµατα. Το ποιος λέει ψέµατα σε αυτήν την πολιτική ζωή,
στη δηµόσια ζωή, ξέρει ο κόσµος, ξέρει ο πολίτης, ξέρει ο ελλη-
νικός λαός. Είναι εύκολο όταν διαφωνείτε µε µια πολιτική κατεύ-
θυνση να κάνετε ηθικούς χαρακτηρισµούς. Είναι απαράδεκτο.
Το ποιος είναι λογικός, εν πάση περιπτώσει, να το ξεπεράσω,
διότι είναι και προσβλητικό αυτό το οποίο κάνετε.

Τώρα, όσον αφορά τα θέµατα της ευρωπαϊκής νοµιµοφροσύ-
νης της Κυβέρνησης, δεν κατάλαβα, εσείς είσαστε βασιλικότε-
ρος του βασιλέως;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: «Πολιτικής» είπα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Τι είναι αυτά τα
οποία λέτε εδώ;

Βεβαίως µπορεί να κάνει δηλώσεις και η Κοινοτική Επίτροπος
και οποιαδήποτε Επίτροπος κ.λπ., αλλά απ’ αυτές τις δηλώσεις,
θα κρίνετε την πολιτική και την πορεία της Κυβέρνησης; Δεν θα

λάβετε υπ’ όψιν σας την πραγµατικότητα; Δεν θα λάβετε υπ’ όψιν
σας το τι κάνει;

Είναι συµβατός µε τους ευρωπαϊκούς κανόνες ο τεµαχισµός
της ΔΕΗ που έκανε η Κυβέρνησή σας; Ο χωρισµός σε µικρή και
µεγάλη ΔΕΗ γιατί είναι συµβατός µε το κοινοτικό πλαίσιο, διότι
ευνοεί ιδιωτικά συµφέροντα; Είναι συµβατή µε το κοινοτικό πλαί-
σιο η πώληση της µικρής ΔΕΗ και η διάλυση της δηµόσιας ενερ-
γειακής βάσης της χώρας; Και αυτό όταν το κάνετε πρέπει να
είσαστε ευρωπαϊστές και όταν λέµε ότι αυτά δεν θα γίνουν είµα-
στε αντιευρωπαϊστές και κατά των ευρωπαϊκών κανόνων; 

Ποιος ευρωπαϊκός κανόνας επιβάλλει να τεµαχιστεί και να πω-
ληθεί η ΔΕΗ; Ποιος ευρωπαϊκός κανόνας επιβάλλει να πωληθούν
τα ηλεκτρικά δίκτυα, δηλαδή να πωληθεί ο ΑΔΜΗΕ; Με ποιο δι-
καίωµα µπορεί κανείς να επικαλείται την Ευρωπαϊκή Ένωση για
να ακολουθεί αυτές τις πολιτικές;

Βεβαίως, ξέρουµε ότι υπάρχουν ακραίες νεοφιλελεύθερες κα-
τευθύνσεις στο ευρωπαϊκό πλαίσιο. Ε, αυτό δεν σηµαίνει όµως
ότι η Κυβέρνησή µας θα είναι όµηρος αυτών των ακραίων νεοφι-
λελεύθερων κατευθύνσεων, δεν σηµαίνει ότι θα εφαρµόσουµε
µια πολιτική διάλυσης στον χώρο της ενέργειας, ιδιωτικοποί-
ησης, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για τις ενεργειακές τιµές, το ενερ-
γειακό κόστος στη χώρα µας και τις ενεργειακές προοπτικές της
και την ελληνική οικονοµία. Αυτά δεν τα δεχόµαστε, δεν θα τα
εφαρµόσουµε και αυτά δεν είναι ασύµβατα µε την παρουσία µας
και το ρόλο µας µέσα στο ευρωπαϊκό πλαίσιο. 

Σας είπα για την ΡΑΕ και το επαναλαµβάνω. Η ΡΑΕ, βεβαίως,
στηρίζεται στους ευρωπαϊκούς κανόνες και σε ευρωπαϊκές ρυθ-
µίσεις. Ό,τι αυστηρά επιβάλλουν αυτές οι ευρωπαϊκές ρυθµίσεις
θα το ακολουθήσουµε, θα το εφαρµόσουµε. Αλλά δεν δεχόµαστε
ένα ρόλο για τη ΡΑΕ, που δεν τον επιβάλλουν οι ευρωπαϊκές ρυθ-
µίσεις, ο οποίος είναι υπεράνω της Κυβέρνησης και υπεράνω της
λαϊκής κυριαρχίας. Δεν θα καθορίζει τις τιµές του ηλεκτρικού
ρεύµατος η οποιαδήποτε ΡΑΕ και δεν δεχόµαστε να υπάρχει ένα
φύλλο συκής που να λέει ότι η Κυβέρνηση για να µην εφαρµόσει
πολιτικές βλαπτικές για τον ελληνικό λαό στον χώρο της ενέρ-
γειας, θα καλύπτεται πίσω από µια ανεξάρτητη αρχή και θα απο-
δίδει τις αποφάσεις στην ανεξάρτητη αρχή και αυτή ως Πόντιος
Πιλάτος θα σηκώνει τα χέρια, ενώ στην ουσία θα καλύπτει αυτές
τις αποφάσεις, θα τις ενθαρρύνει και θα τις παροτρύνει. 

Εµείς αυτήν τη διπλοπροσωπία δεν τη δεχόµαστε. Αναλαµβά-
νουµε την ευθύνη για τα κεντρικά θέµατα και την κεντρική κα-
τεύθυνση της ενεργειακής πολιτικής. Την αναλαµβάνουµε αυτήν
την ευθύνη και τις αποφάσεις µπροστά στον ελληνικό λαό και ξέ-
ρουµε πολύ καλά ότι από αυτές τις αποφάσεις θα κριθεί σε µε-
γάλο βαθµό το µέλλον του τόπου και θα κριθεί θετικά µε τις
αποφάσεις και τις επιλογές της Κυβέρνησής µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε για

δέκα δευτερόλεπτα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, κύριε Λοβέρδο,

παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν µιλώ µε φανατικό ενωσιακό

πνεύµα. Απλώς πιστεύω στην Ευρώπη και πιστεύω ότι κοµµάτια
της πολιτικής µας είναι πια ευρωπαϊκά και είναι καλό που είναι
ευρωπαϊκά. Αλλά σας είχα πει στην πρώτη µας συζήτηση, πριν
από ένα µήνα, ότι εδώ πέρα µιλάµε για 7,5 δισεκατοµµύρια ιδιω-
τικές επενδύσεις και είκοσι χιλιάδες άµεσες και έµµεσες θέσεις
εργασίας, φυσικά και µε την προστασία της ΔΕΗ. Μιλάµε για ένα
πλέγµα οικονοµίας, που αφορά κάποια τοις εκατό του Ακαθάρι-
στου Εγχωρίου Προϊόντος. Δεν µιλάµε επί θεωρίας, µιλάµε επί
ανθρώπων και µιλάµε επί µιας τελικής τιµής που πολλές φορές
ο ανταγωνισµός τη βοηθάει.

Μια και µιλώ όµως για την τελική τιµή -και τέλειωσα- κύριε
Υπουργέ, σήµερα το πρωί ήµουν σε µία συζήτηση δηµόσια και ο
κ. Σακελλαρίδης, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, µίλησε για αύ-
ξηση κατά 1% του ΦΠΑ σε ό,τι αφορά το ρεύµα, δηλαδή για 14%.
Εσείς παράλληλα φέρεστε να δηλώνετε ότι διαφωνείτε µε αυτό.
Μπορείτε, αν θέλετε, να µου πείτε τι ισχύει;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Για άλλη µια
φορά, θα υπογραµµίσω ότι είναι ευπρόσδεκτες οι ενεργειακές
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επενδύσεις στη χώρα µας κι εµείς στηρίζουµε πάρα πολλές ενερ-
γειακές επενδύσεις µε ένα θετικό τρόπο. Παραδείγµατος χάριν,
στηρίζουµε την επένδυση του αγωγού ΤΑΠ και διεκδικούµε αντι-
σταθµιστικά οφέλη από τη διέλευση αυτού του αγωγού, τα οποία
δεν υπήρξαν και δεν διεκδικήθηκαν από τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Το στηρίζουµε ανυπόκριτα και απλόχερα, διότι υπη-
ρετεί και το δηµόσιο συµφέρον και το εθνικό µας συµφέρον και
αναβαθµίζει, αν θέλετε, τη χώρα µας. Εποµένως, µη µας κάνετε
µαθήµατα στήριξης ενεργειακών επενδύσεων. Οι ενεργειακές
επενδύσεις είναι ευπρόσδεκτες, εφόσον κινούνται σε ένα πλαίσιο
το οποίο είναι θετικό για τη χώρα και την προοπτική της. 

Από εκεί και πέρα όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι θα υποβαθµί-
σουµε, θα διαλύσουµε, θα τεµαχίσουµε και θα ξεπουλήσουµε τις
δηµόσιες ενεργειακές επιχειρήσεις µας, που παίζουν έναν ιστο-
ρικό ρόλο, έπαιξαν έναν ιστορικό ρόλο, παίζουν ένα µεγάλο ρόλο
σήµερα και έχουν ένα µεγάλο ρόλο για να βγούµε από την κρίση.
Αυτό δεν πρόκειται να το κάνουµε, τελεία και παύλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Από εκεί και
πέρα, η συµφωνία που θα προκύψει από τις διαπραγµατεύσεις
θα προκύψει στο βαθµό που θα είναι συµβατή µε το πρόγραµµά
µας. Μόνο µία τέτοια συµφωνία θα δεχθεί η Κυβέρνησή µας. Δεν
θα δεχθούµε ποτέ µία συµφωνία µε τους θεσµούς, η οποία θα
βάζει στο «ψυγείο», στο περιθώριο και πολύ περισσότερο θα κι-
νείται σε ριζική αντίθεση µε το πρόγραµµά µας. Η συµφωνία που
θα κάνουµε, θα είναι συµβατή µε το πρόγραµµά µας. Εποµένως,
θα ακολουθούνται απολύτως όλες οι προεκλογικές µας δεσµεύ-
σεις και όλες οι κυβερνητικές εξαγγελίες της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ και εγώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 25 Μαΐου 2015.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130
παράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 242/19-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Γεωργίου Δηµαρά προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Υποδο-
µών, Ναυτιλίας και Τουρισµού και Παραγωγικής Ανασυγκρό-
τησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη µελέτη διευ-
θέτησης-οριοθέτησης  του µεγάλου ρέµατος της Ραφήνας.

2. Η µε αριθµό 223/18-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαυρουδή Βορίδη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε τη µείωση της εγκληµατικότητας στα Νεόκτιστα του Δήµου
Ασπροπύργου.

3. Η µε αριθµό 219/14-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώ-
ταρου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την «προκλη-
τική ενέργεια Σκοπιανών στη Φλώρινα».

4. Η µε αριθµό 216/13-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Ποταµιού κ. Παναγιώτη Καρκατσούλη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την ενίσχυση και την αναβάθµιση των κέντρων εξυπηρέτησης
πολιτών (ΚΕΠ).

5. Η µε αριθµό 245/19-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε το αεροδρόµιο των Χανίων.

6. Η µε αριθµό 217/13-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.  Δηµητρίου Καµµέ-
νου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, σχετικά µε την υλοποίηση έργων και την προµήθεια υπη-
ρεσιών που αφορούν στην αντιµετώπιση του µεταναστευτικού
κατά παρέκκλιση της νοµοθεσίας και άνευ δηµοσίευσης προκή-
ρυξης.

7. Η µε αριθµό 232/18-5-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παρα-
σκευής (Εύης) Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Εσωτερ-
ικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την ενίσχυση
της διαφάνειας στο δηµόσιο τοµέα – Πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130
παράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 241/19-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σάµου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου
Σεβαστάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας
και Τουρισµού, σχετικά µε τα ζητήµατα της ακτοπλοϊκής σύνδε-
σης Σάµου, Ικαρίας και Φούρνων µε τον Πειραιά και άλλους προ-
ορισµούς.

2. Η µε αριθµό 224/18-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Άρτης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την αξιοποίηση και την
αναβάθµιση του Κέντρου Εκπαίδευσης Νεοσυλλέκτων Άρτας.

3. Η µε αριθµό 234/18-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις «διµερείς σχέσεις
µε όµορες χώρες και την ανακήρυξη της Ελληνικής Αποκλειστι-
κής Οικονοµικής Ζώνης».

4. Η µε αριθµό 230/18-5-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης του Ποταµιού κ. Χριστίνας Ταχιάου προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρι-
σµού, σχετικά µε τον κίνδυνο απένταξης του µετρό Θεσσαλονί-
κης από την ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση.

5. Η µε αριθµό 246/19-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε την επικινδυνότητα του
εθνικού δικτύου Αντιρρίου-Ιωαννίνων, Αµφιλοχίας-Λευκάδας-
Πρέβεζας.

6. Η µε αριθµό 187/5-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού,
σχετικά µε την αποκρατικοποίηση των δεκατεσσάρων περιφερει-
ακών αεροδροµίων.

7. Η µε αριθµό 204/11-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώπιση της
ανεργίας των Ελλήνων ναυτικών.

8. Η µε αριθµό 172/30-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Παππά προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού, σχετικά µε την νοµοθετική κατοχύρωση των αναπη-
ρικών συντάξεων και του ακατάσχετου πρώτης κατοικίας.

9. Η µε αριθµό 168/28-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Πανα-
γιώταρου προς τους Υπουργούς Εξωτερικών και Επικρατείας,
σχετικά µε την «εκχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας µας
στους Σκοπιανούς».

10. Η µε αριθµό 201/11-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.  Βασιλείου Κόκ-
καλη προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας
και Τουρισµού και Οικονοµικών, σχετικά µε την αναµόρφωση των
κανόνων λειτουργίας της «ΤΕΙΡΕΣΙΑΣ Α.Ε.», την εξεύρεση λύσης
για τους επιχειρηµατίες εµπόρους και αγρότες που αδυνατούν
να ανταποκριθούν στις οικονοµικές υποχρεώσεις τους, καθώς
και την εκ νέου απαγόρευση πλειστηριασµών της πρώτης κατοι-
κίας.   

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανο-
νισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1331/31-3-2015 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό  Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτι-
λίας και Τουρισµού, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις των απαλλο-
τριωθέντων  ακινήτων.

2. Η µε αριθµό 1328/100/31-3-2015 ερώτηση και αίτηση κατά-
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θεσης εγγράφων του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχε-
τικά µε την ιδιωτικοποίηση του Οργανισµού Λιµένος Πειραιά
(Ο.Λ.Π.).

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.25’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 25 Μαΐου 2015 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.
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